
                                                      

  

 
 
 
Številka: 060-01-2/2023/32 
Ljubljana, 15. 3. 2023                                             
                                                                                                      

Z a p i s n i k  
 

3. seje Državnega sveta Republike Slovenije,  
ki je bila v sredo, 15. 2. 2023,  
v dvorani Državnega sveta  

 
 
Predsednik Državnega sveta Marko Lotrič je, v skladu z drugim odstavkom 34. člena 
Poslovnika Državnega sveta, ugotovil, da je Državni svet sklepčen (v navedenem 
trenutku 29 prisotnih), in začel 3. sejo Državnega sveta, ki jo je sklical na podlagi 53. 
člena Zakona o Državnem svetu (Uradni list RS, št. 100/05 – uradno prečiščeno 
besedilo, 95/09 – odl. US, 21/13 – ZFDO-F, 81/18 – odl. US in 16/23) in prvega 
odstavka 30. ter 31. člena Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, št. 70/08, 
73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 55/20, 123/20 in 67/22). 
 
Seja se je začela ob 13.00 in zaključila ob 16.53.  
 
Upravičeno odsoten državni svetnik: 

 Anton Medved. 
* * * 

 
O sklicu seje Državnega sveta je predsednik Državnega sveta obvestil predsednico 
Državnega zbora Republike Slovenije mag. Urško Klakočar Zupančič in predsednika 
Vlade Republike Slovenije dr. Roberta Goloba. 
 

* * * 
 
Na sejo so bili vabljeni:  
 

 Danijel Bešič Loredan, minister za zdravje (k 3. točki), 

 mag. Alenka Bratušek, ministrica za infrastrukturo (k 4. točki), 

 Luka Mesec, minister za delo, družino, socialne zadeve in enake možnosti (k 5. 
točki), 

 Klemen Boštjančič, minister za finance (k 6. točki), 

 Irena Šinko, ministrica za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano (k 6.A točki), 

 Uroš Brežan, minister za naravne vire in prostor (k 6.A točki). 
 

Seje so se udeležili: 

 Danijel Bešič Loredan, minister za zdravje (k 3. točki), 

 Tjaša Vidic, državna sekretarka, Ministrstvo za zdravje (k 3. točki),  

 mag. Tadej Ostrc, državni sekretar, Ministrstvo za zdravje (k 3. točki), 

http://www.uradni-list.si/1/objava.jsp?sop=2005-01-4343
http://www.uradni-list.si/1/objava.jsp?sop=2009-01-4128
http://www.uradni-list.si/1/objava.jsp?sop=2013-01-0788
http://www.uradni-list.si/1/objava.jsp?sop=2018-01-3889
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 mag. Andrej Rajh, državni sekretar, Ministrstvo za infrastrukturo (k 4. točki),  

 mag. Andreja Knez, sekretarka, vodja Sektorja za ceste in cestni promet, Direktorat 
za kopenski promet, Ministrstvo za infrastrukturo (k 4. točki), 

 Damijan Leskovšek, sekretar, vodja Oddelka za ceste, Direktorat za kopenski 
promet, Ministrstvo za infrastrukturo (k 4. točki),  

 Grega Malec, vodja Sektorja za delovne migracije, Direktorat za trg dela in 
zaposlovanje, Ministrstvo za delo, družino, socialne zadeve in enake možnosti (k 5. 
točki), 

 Tilen Božič, državni sekretar, Ministrstvo za finance (k 6. točki), 

 mag. Irena Guštin, podsekretarka, Direktorat za sistem davčnih, carinskih in drugih 
javnih prihodkov, Ministrstvo za finance (k 6. točki), 

 Maša Žagar, generalna direktorica Direktorata za kmetijstvo, Ministrstvo za 
kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano (k 6.A točki), 

 Polona Kolarek Novšek, vodja Sektorja za trajnostno kmetijstvo, Direktorat za 
kmetijstvo, Ministrstvo za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano (k 6.A točki), 

 Marjan Dremelj, Sektor za trajnostno kmetijstvo, Direktorat za kmetijstvo, 
Ministrstvo za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano (k 6.A točki), 

 Andrej Bibič, sekretar, Sektor za ohranjanje narave, Ministrstvo za naravne vire in 
prostor (k 6.A točki). 
 

* * * 
S sklicem seje 2. 2. 2023 so državne svetnice in svetniki prejeli naslednji predlog 
dnevnega reda: 
 
 
1. Potrditev zapisnika 2. redne Državnega sveta Republike Slovenije  

 
2. Pobude in vprašanja državnih svetnic in svetnikov  

 
3. Predstavitev pregleda stanja zdravstvenega sistema v Sloveniji in korakov 

predvidene nove zdravstvene reforme  
 

4. Predlog Mnenja k Predlogu zakona o spremembah in dopolnitvah Zakona o 
cestah (ZCes-2A) – skrajšani postopek, EPA 500-IX  

 
5. Predlog Mnenja k Predlogu zakona o čezmejnem izvajanju storitev (ZČmIS-1) 

– druga obravnava, EPA 532-IX  
 

6. Predlog Mnenja k Predlogu zakona o spremembah in dopolnitvah Zakona o 
davčnem potrjevanju računov (ZDavPR-B) – nujni postopek, EPA 300-IX  

 
7. Predlog Sklepa o umiku Predloga zakona o ustanovitvi pokrajin (ZUPok), 

EPA 157-IX, Predloga zakona o financiranju pokrajin (ZFPok), EPA 158-IX, in 
Predloga zakona o pokrajinah (ZPok), EPA 159-IX.  

 
* * * 
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Po elektronski pošti so državne svetnice in svetniki po sklicu seje prejeli obvestilo o 
samodejni razširitvi dnevnega reda 3. seje Državnega sveta z 8. točko ter predlog za 
razširitev dnevnega reda 3. seje Državnega sveta s točko 6.A. 
 

* * * 
 
Obvestilo o samodejni razširitvi dnevnega reda z 8. točko so državne svetnice in 
svetniki prejeli po elektronski pošti 14. 2. 2023 na podlagi vložene pobude Mandatno-
imunitetne komisije. Točka se je glasila: 
 
8. Predlog Sklepa o povračilih stroškov članom Državnega sveta Republike 

Slovenije. 
 

* * * 
 
V skladu z drugim odstavkom 35. člena Poslovnika Državnega sveta se je zgoraj 
navedeni predlog sklepa uvrstil na dnevni red seje brez razprave in glasovanja. 
 

* * * 
 
Državne svetnice in državni svetniki so 14. 2. 2023 po elektronski pošti prejeli 
obvestilo o predlogu Komisije Državnega sveta za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano 
za razširitev predlaganega dnevnega reda 3. seje Državnega sveta s točko: 
 
6.A Predlog Sklepov k Problematiki vedno večjega obsega območij okoljsko 
občutljivega trajnega travinja (OOTT).  
 
 
Predsednik Državnega sveta je dal na glasovanje predlog za razširitev predlaganega 
dnevnega reda 3. seje Državnega sveta s 6.A točko.  
 
Predlagana razširitev predloga dnevnega reda 3. seje Državnega sveta s 6.A 
točko JE BILA SPREJETA (prisotnih 38 državnih svetnic in svetnikov, 38 jih je 
glasovalo ZA, nihče ni glasoval PROTI). 
 
 

* * * 
Na podlagi sprejetega predloga za razširitev dnevnega reda 3. seje Državnega sveta 
je predsednik Državnega sveta dal na glasovanje naslednji PREČIŠČEN PREDLOG 
DNEVNEGA REDA, ki je vključeval tudi 8. točko, ki je bila na dnevni red seje uvrščena 
samodejno: 
 
1. Potrditev zapisnika 2. redne Državnega sveta Republike Slovenije  
 
2. Pobude in vprašanja državnih svetnic in svetnikov  
 



4 
 

 

 

 

3. Predstavitev pregleda stanja zdravstvenega sistema v Sloveniji in korakov 
predvidene nove zdravstvene reforme  

 
4. Predlog Mnenja k Predlogu zakona o spremembah in dopolnitvah Zakona o 

cestah (ZCes-2A) – skrajšani postopek, EPA 500-IX  
 
5. Predlog Mnenja k Predlogu zakona o čezmejnem izvajanju storitev (ZČmIS-1) 

– druga obravnava, EPA 532-IX  
 
6. Predlog Mnenja k Predlogu zakona o spremembah in dopolnitvah Zakona o 

davčnem potrjevanju računov (ZDavPR-B) – nujni postopek, EPA 300-IX  
 
6.A  Predlog Sklepov k Problematiki vedno večjega obsega območij okoljsko 

občutljivega trajnega travinja (OOTT) 
 
7. Predlog Sklepa o umiku Predloga zakona o ustanovitvi pokrajin (ZUPok), EPA 

157-IX, Predloga zakona o financiranju pokrajin (ZFPok), EPA 158-IX, in 
Predloga zakona o pokrajinah (ZPok), EPA 159-IX.  

 
8. Predlog Sklepa o povračilih stroškov članom Državnega sveta Republike 

Slovenije. 
 

Prečiščen predlog dnevnega reda je bil SPREJET (prisotnih 39 državnih svetnic 
in svetnikov, 39 jih je glasovalo ZA, nihče ni glasoval PROTI). 
 

* * *  

Pred obravnavo 1. točke dnevnega reda, je predsednik Državnega sveta podal še 
pojasnilo glede zaporedja obravnave točk dnevnega reda. Na prošnjo Ministrstva za 
finance je po zaključeni 2. točki dnevnega reda Državni svet prešel na obravnavo 6. 
točke dnevnega reda, nato pa v skladu z dogovorom na 3. seji Kolegija Državnega 
sveta na 7. točko dnevnega reda. Sledila je obravnava 4. točke dnevnega reda, nato 
pa 8., 3., 5. in 6.A točke.  
 

* * * 
 
1. točka dnevnega reda: 

 Potrditev zapisnika 2. redne seje Državnega sveta Republike 
 

Predlog zapisnika 2. redne seje Državnega sveta Republike Slovenije so državne 
svetnice in svetniki prejeli s sklicem seje po elektronski pošti  
2. 2. 2023. 
 
Ker predsednik Državnega sveta na podlagi tretjega odstavka 60. člena Poslovnika 
Državnega sveta ni prejel pisnih pripomb na predlog zapisnika 2. redne seje 
Državnega sveta, ga je dal na glasovanje. 
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Predlog zapisnika 2. redne seje Državnega sveta je bil POTRJEN (prisotnih 39 
državnih svetnic in svetnikov, 39 jih je glasovalo ZA, nihče ni glasoval PROTI). 

 
 
S tem je bila 1. točka dnevnega reda zaključena. 

 
* * * 

 
2. točka dnevnega reda:  
 
Pobude in vprašanja državnih svetnic in svetnikov 
 
 
Pobuda državnega svetnika Danijela Kastelica za zagotovitev pravice do 
brezplačnega medkrajevnega linijskega prevoza potnikov v notranjem cestnem 
in železniškem prometu za invalide, ki so zaposleni za krajši delovni čas, 
naslovljeno na Ministrstvo za infrastrukturo. 
 
Pobudo so državne svetnice in državni svetniki prejeli po elektronski pošti 10. 2. 2023. 
 
Predlog sklepa Državnega sveta so državne svetnice in državni svetniki prejeli po 
elektronski pošti 10. 2. 2023. 
 
Vsebino pobude je predstavil predlagatelj pobude, državni svetnik Danijel Kastelic. 
 
Predsednik Državnega sveta je dal na glasovanje naslednji predlog sklepa Državnega 
sveta: 
 
»Državni svet Republike Slovenije je na 3. seji 15. 2. 2023, v skladu z 98. členom 
Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, št. 70/08, 73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 55/20, 
123/20 in 67/22), obravnaval Pobudo državnega svetnika Danijela Kastelica za 
zagotovitev pravice do brezplačnega medkrajevnega linijskega prevoza potnikov v 
notranjem cestnem in železniškem prometu za invalide, ki so zaposleni za krajši delovni 
čas, ter na podlagi prvega odstavka 56. člena Zakona o Državnem svetu (Uradni list RS, 
št. 100/05 - UPB1 in 95/09-odl. US, 21/13-ZFDO-F, 81/18–odl. US in 16/23) sprejel 
naslednji 

 
S K L E P: 

 
Državni svet Republike Slovenije podpira pobudo državnega svetnika Danijela Kastelica in 
Ministrstvu za infrastrukturo predlaga, da pobudo prouči in nanjo odgovori.  
 
Pobuda državnega svetnika Danijela Kastelica se glasi: 
 

Ministrstvo za infrastrukturo naj spremeni in/ali dopolni Zakon o prevozih v 
cestnem prometu (Uradni list RS, št. 6/16 – uradno prečiščeno besedilo, 67/19, 
94/21, 54/22 – ZUJPP in 105/22 – ZZNŠPP; v nadaljevanju: ZPCP-2) na način, da 
bodo invalidi, ki so zaposleni za krajši delovni čas, upravičeni do brezplačnega 
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medkrajevnega linijskega prevoza potnikov v notranjem cestnem in železniškem 
prometu. 
 

Obrazložitev: 
 

V skladu z devetim odstavkom 114.b člena ZPCP-2 imajo v Republiki Sloveniji imetniki 
invalidske kartice ugodnosti za invalide, izdane na podlagi zakona, ki ureja 
izenačevanje možnosti invalidov, ki niso v delovnem razmerju ali ne opravljajo 
samostojne registrirane dejavnosti, pravico do brezplačnega javnega prevoza. Slednji 
je invalidom pod pogoji iz 114.b člena ZPCP-2 od 1. julija 2020 zagotovljen v 
medkrajevnem linijskem prevozu potnikov, od 1. 10. 2021 pa tudi v mestnem linijskem 
prevozu potnikov v mestnih občinah Ljubljana in Maribor, v okviru katerih se mora 
zagotoviti prevoze kot obvezno gospodarsko javno službo.  
 
Ob ratifikaciji Konvencije o pravicah invalidov se je Republika Slovenija zavezala 
spodbujati, varovati in invalidom zagotavljati polno in enakopravno uživanje vseh 
človekovih pravic in temeljnih svoboščin ter spodbujati spoštovanje njihovega 
prirojenega dostojanstva. Navedeno zavezo država izpolnjuje na podlagi različnih 
predpisov z namenom, da se invalidom, tudi na podlagi pozitivne diskriminacije, na 
čim več različnih področjih omogoči čim bolj samostojno življenje in socialno 
vključevanje v skupnost.  
 
Dostopnost do javnega potniškega prometa za invalide ne predstavlja zgolj možnosti 
dostopa do delovnega mesta (kot jim je omogočen v skladu s 114.b členom ZPCP-2), 
ampak ima tudi veliko širši pomen z vidika njihovega socialnega vključevanja. Ker ima 
le malo invalidov možnost lastnega prevoza, je njihovo samostojno socialno 
vključevanje v okviru in izven morebitnih delovnih obveznosti v veliki meri odvisno od 
možnosti premoščanja razdalje med posameznimi kraji. 
 
Zagotavljanje dejanskega dostopa do (javnih) prevoznih sredstev v primeru invalidov 
ni odvisno zgolj od fizične dostopnosti prevoznih sredstev, ampak v veliki meri tudi od 
socialno-ekonomskega položaja invalida. Invalidi so zaradi svoje oviranosti praviloma 
zaposleni na slabše plačanih delovnih mestih. Predvsem tisti, ki so zaposleni za krajši 
delovni čas, prejemajo zelo nizke dohodke. Zato si kritje stroškov prevoza, ki niso 
povezani z delom, lahko le s težavo privoščijo, saj jim ti stroški predstavljajo znatnejši 
del preostalega razpoložljivega dohodka.  
 
Medtem ko so delovno neaktivni invalidi v skladu z devetim odstavkom 114.b člena  
ZPCP-2 upravičeni do brezplačnega medkrajevnega linijskega prevoza potnikov v 
cestnem in železniškem prometu po celotni Sloveniji brez omejitev, imajo delovno 
aktivni invalidi krite stroške prevoza zgolj v povezavi s prihodom na in odhodom z dela.  
 
Zaradi navedenega bi bilo smiselno razširiti trenutno pravico iz devetega odstavka 
114.b člena ZPCP-2 na način, da bi bili invalidi, ki so zaposleni za krajši delovni čas, 
ne glede na njihovo delovno aktivnost, upravičeni do brezplačnega medkrajevnega 
linijskega prevoza potnikov v notranjem cestnem in železniškem prometu. Invalidi, ki 
so zaposleni, namreč za boljšo in enakopravnejšo vključenost v vse družbene sfere 
zagotovo potrebujejo še dodatne spodbude za bolj aktivno življenje. Če že ne vsem 
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zaposlenim invalidom, bi kazalo pravico do brezplačnega medkrajevnega linijskega 
prevoza potnikov v cestnem in železniškem prometu zagotoviti vsaj tistim zaposlenim 
invalidom z najnižjimi dohodki.  
 
Še več – ravno tiste invalide, ki se, navkljub svoji omejeni delazmožnosti, vsaj delno 
delovno aktivirajo in tako skušajo ohraniti aktivno vlogo v družbi, bi se moralo še 
dodatno spodbuditi, da čim dlje ostanejo aktivni. Tudi z intenzivnejšim vključevanjem v 
različne sfere družbe, ki niso povezane z delovnim procesom, npr. različne interesne 
aktivnosti. Pogosto je dostopnost do slednjih, kot že rečeno, povezana tudi s 
premagovanjem razdalj med posameznimi kraji.  
 

* * * 
 
Državni svet Republike Slovenije predlaga Ministrstvu za infrastrukturo, da pobudo prouči 
in v skladu s šestim odstavkom 98. člena Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, št. 

70/08, 73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 55/20, 123/20 in 67/22) nanjo v roku 30 dni odgovori.« 
 
Predlog sklepa je bil SPREJET (prisotnih 39 državnih svetnic in svetnikov, 38 jih 
je glasovalo ZA, nihče ni glasoval PROTI). 
 

* * * 
 
Pobuda državnega svetnika Miloša Poholeta za enotno ureditev prakse glede 
obveščanja predkupnih upravičencev pri prodaji kmetijskih in gozdnih zemljišč 
v postopku na podlagi zbiranja ponudb ali neposrednih pogajanj, naslovljeno na 
Ministrstvo za pravosodje ter Zbornico upraviteljev Slovenije. 
 
Pobudo so državne svetnice in državni svetniki prejeli po elektronski pošti 10. 2. 2023. 
 
Predlog sklepa Državnega sveta so državne svetnice in državni svetniki prejeli po 
elektronski pošti 10. 2. 2023. 
 
Vsebino pobude je predstavil predlagatelj pobude, državni svetnik Miloš Pohole. 
 
Predsednik Državnega sveta je dal na glasovanje naslednji predlog sklepa Državnega 
sveta: 
 
»Državni svet Republike Slovenije je na 3. seji 15. 2. 2023, v skladu z 98. členom 
Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, št. 70/08, 73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 
55/20, 123/20 in 67/22), obravnaval Pobudo državnega svetnika Miloša Poholeta za 
enotno ureditev prakse glede obveščanja predkupnih upravičencev, kadar se v 
stečajnem postopku kmetijska in gozdna zemljišča prodajajo na podlagi zbiranja 
ponudb ali neposrednih pogajanj, ter na podlagi prvega odstavka 56. člena Zakona o 
Državnem svetu (Uradni list RS, št. 100/05 - UPB1 in 95/09-odl. US, 21/13-ZFDO-F in 
81/18–odl. US in 16/23) sprejel naslednji 
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S K L E P: 
 

Državni svet Republike Slovenije podpira pobudo državnega svetnika Miloša Poholeta 
in Ministrstvu za pravosodje in Zbornici upraviteljev Slovenije predlaga, da pobudo 
proučita in nanjo odgovorita.  
 
Pobuda državnega svetnika Miloša Poholeta se glasi: 
 

Ministrstvo za pravosodje in Zbornica upraviteljev Slovenije naj v okviru svojih 

pristojnosti sprejmeta ukrepe, s katerimi se bo doseglo poenotenje glede 

obveščanja predkupnih upravičencev, kadar se v stečajnem postopku kmetijska 

in gozdna zemljišča prodajajo na podlagi zbiranja ponudb ali neposrednih 

pogajanj.   

 

Obrazložitev: 
 

 

V praksi je v stečajnih postopkih zaznati različna ravnanja stečajnih upraviteljev glede 

obveščanja predkupnih upravičencev, kadar se kmetijska in gozdna zemljišča v 

stečajnem postopku prodajajo na podlagi zbiranja ponudb ali neposrednih pogajanj.  

Zakon o finančnem poslovanju, postopkih zaradi insolventnosti in prisilnem prenehanju 

(v nadaljevanju: ZFPPIPP)1 v tretjem odstavku 347. člena določa pravila  za primere, 

ko se v stečajnem postopku premoženje prodaja na podlagi zbiranja ponudb ali 

neposrednih pogajanj ter obveznosti stečajnega upravitelja v teh primerih. Pri tem 

stečajnemu upravitelju nalaga, da predkupnemu upravičencu pošlje besedilo pogodbe 

s smiselno enako vsebino, kot jo ima pogodba, ki jo je poslal ponudniku, ki je uspel v 

postopku zbiranja ponudb po petem odstavku 335. člena ZFPPIPP, ali sklenil s 

kupcem na podlagi neposrednih pogajanj, ter da mora predkupnega upravičenca 

pozvati, da mu v 15 dneh po prejemu vrne podpisan izvod pogodbe in plača celotno 

kupnino v skladu s pogodbo, in ga opozoriti, da bo njegova predkupna pravica 

prenehala, če je ne uveljavi tako, kot je določeno v 3. točki tretjega odstavka 347. 

člena ZFPPIPP, to je tako, da v 15 dneh po prejemu besedila pogodbe in poziva 

upravitelja iz 2. točke tega odstavka vrne podpisan izvod pogodbe in plača celotno 

kupnino v skladu s pogodbo.  

Različno postopanje stečajnih upraviteljev je posebej izrazito v primeru prodaj 

kmetijskih in gozdnih zemljišč, kjer je predkupnih upravičencev, glede na ureditev v 23. 

členu Zakona o kmetijskih zemljiščih (v nadaljevanju: ZKZ)23 in 47. členu Zakona o 

                                                           
1
 Uradni list RS, št. 176/21 – uradno prečiščeno besedilo, 178/21 – popr., 196/21 – odl. US in 157/22 – odl. US 

2
 Uradni list RS, št. 71/11 – uradno prečiščeno besedilo, 58/12, 27/16, 27/17 – ZKme-1D, 79/17 in 44/22. 
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gozdovih (v nadaljevanju: ZG)45, lahko tudi več 10 tisoč. Ob tem se zastavlja 

vprašanje, ali mora stečajni upravitelj predkupne upravičence obveščati na način, 

določen v 21. in 22. členu ZKZ ter 47. členu ZG. Dodatno se zastavlja vprašanja glede 

načina izvrševanja določbe prve alineje 2. točke tretjega odstavka 347. člena 

ZFPPIPP ter glede pridobivanja podatkov o predkupnih upravičencih. Izmed teh 

posebej izstopa vprašanje, ali bi stečajni upravitelj bil dolžan obvestiti vse zakonsko 

določene predkupne upravičence, ki jih je lahko več tisoč, ali pa se lahko stečajni 

upravitelj arbitrarno odloči, katere predkupne upravičence bo obvestil. Trenutno o tem 

ni vzpostavljenih enotnih pravil.  

Stečajni upravitelji se posledično arbitrarno odločajo o tem, koga bodo obvestili o 

možnosti uveljavljanja predkupne pravice na kmetijskem in gozdnem zemljišču 

oziroma komu bodo poslali kupoprodajno pogodbo, pri čemer obveščajo celo osebe, ki 

v predhodnem postopku prodaje niso izrazile nobenega interesa po sklenitvi pogodbe 

in niso predkupni upravičenci po ZKZ oziroma po ZG.   

Glede na navedeno bi bilo, zaradi zagotovitve pravne varnosti in spoštovanja 

ustavnega načela enakosti, treba zagotoviti enotno prakso glede obveščanja 

predkupnih upravičencev oziroma pošiljanja kupoprodajnih pogodb ter vse osebe, ki 

so v enakem položaju, obravnavati enako tudi v stečajnem postopku. Ministrstvo za 

pravosodje in Zbornica upraviteljev Slovenije naj zato v okviru svojih pristojnosti 

proučita predstavljeno problematiko ter sprejmeta ukrepe, s katerimi se bo doseglo 

poenotenje glede obveščanja predkupnih upravičencev, kadar se kmetijska in gozdna 

zemljišča prodajajo v stečajnem postopku na podlagi zbiranja ponudb ali neposrednih 

pogajanj.  

* * * 
 
Državni svet Republike Slovenije predlaga Ministrstvu za pravosodje in Zbornici 
upraviteljev Slovenije, da pobudo proučita in v skladu s šestim odstavkom 98. člena 
Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, št. 70/08, 73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 
55/20, 123/20 in 67/22) nanjo v roku 30 dni odgovorita.« 
 
Predlog sklepa je bil SPREJET (prisotnih 39 državnih svetnic in svetnikov, 32 jih 
je glasovalo ZA, nihče ni glasoval PROTI). 
 

                                                                                                                                                                                        
3
 23. člen ZKZ določa, da lahko predkupno pravico uveljavljajo solastnik; kmet, katerega zemljišče, ki ga ima v  

lasti, meji na zemljišče, ki je naprodaj; zakupnik zemljišča, ki je naprodaj; drugi kmet; kmetijska organizacija ali 

samostojni podjetnik posameznik, ki jima je zemljišče ali kmetija potrebna za opravljanje kmetijskih oziroma 

gozdarskih dejavnosti; Sklad kmetijskih zemljišč in gozdov Republike Slovenije za Republiko Slovenijo. 
4
 Uradni list RS, št. 113/05 – uradno prečiščeno besedilo, 89/07 - odl. US, 126/07 – ZUP-E, 48/09, 8/10 – ZUP-G, 

8/12 – ZVRS-F, 21/12, 47/13, 12/14, 90/14, 51/16, 36/21, 82/21, 189/21 in 153/22. 
5
 V 47. členu ZG so kot predkupni upravičenci določeni: Republika Slovenija oziroma pravna oseba, ki gospodari 

z gozdovi, ki so v lasti Republike Slovenije, lokalna skupnost, na območju katere ležijo gozdovi, ki se prodajajo, 

lastnik, katerega zemljišče meji na gozd, ki se prodaja. 

http://www.uradni-list.si/1/objava.jsp?sop=2007-01-6415
http://www.uradni-list.si/1/objava.jsp?sop=2009-01-2380
http://www.uradni-list.si/1/objava.jsp?sop=2010-01-0251
http://www.uradni-list.si/1/objava.jsp?sop=2012-01-0268
http://www.uradni-list.si/1/objava.jsp?sop=2012-01-0815
http://www.uradni-list.si/1/objava.jsp?sop=2013-01-1783
http://www.uradni-list.si/1/objava.jsp?sop=2014-01-0304
http://www.uradni-list.si/1/objava.jsp?sop=2014-01-3646
http://www.uradni-list.si/1/objava.jsp?sop=2016-01-2246
http://www.uradni-list.si/1/objava.jsp?sop=2021-01-0716
http://www.uradni-list.si/1/objava.jsp?sop=2021-01-1758
http://www.uradni-list.si/1/objava.jsp?sop=2021-01-3724
http://www.uradni-list.si/1/objava.jsp?sop=2022-01-3795
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* * * 
 
Vprašanje državnega svetnika Branka Tomažiča glede pridružitve slovenskega 
ministra za naravne vire in prostor k pozivu evropskih ministrov, pristojnih za 
naravne vire, glede ohranitve stroge zaščite volka, naslovljeno na Vlado 
Republike Slovenije. 
 
Vprašanje so državne svetnice in državni svetniki prejeli po elektronski pošti 13. 2. 
2023. 
 
Predlog sklepa Državnega sveta so državne svetnice in državni svetniki prejeli po 
elektronski pošti 13. 2. 2023. 
 
Vsebino vprašanja je predstavil predlagatelj vprašanja, državni svetnik Branko 
Tomažič. 
 
Predsednik Državnega sveta je dal na glasovanje naslednji predlog sklepa Državnega 
sveta: 
 

»Državni svet Republike Slovenije je na 3. seji 15. 2. 2023, v skladu z 98. členom 
Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, št. 70/08, 73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 55/20, 
123/20 in 67/22), obravnaval Vprašanje državnega svetnika Branka Tomažiča glede 
pridružitve slovenskega ministra za naravne vire in prostor k pozivu evropskih ministrov, 
pristojnih za naravne vire, glede ohranitve stroge zaščite volka ter na podlagi prvega 
odstavka 56. člena Zakona o Državnem svetu (Uradni list RS, št. 100/05 - UPB1 in 95/09-
odl. US, 21/13-ZFDO-F, 81/18–odl. US in 16/23) sprejel naslednji 

 
S K L E P: 

 
Državni svet Republike Slovenije podpira vprašanje državnega svetnika Branka Tomažiča 
in Vladi Republike Slovenije predlaga, da vprašanje prouči in nanj odgovori.  
 
Vprašanje državnega svetnika Branka Tomažiča se glasi: 
 

 
Na kateri podlagi se je slovenski minister za naravne vire in prostor pridružil 
pozivu enajstih ministrov držav članic EU, ki so pristojni za naravne vire, da 
Evropska komisija ohrani strogo zaščito volka? 
 

Obrazložitev: 
 

V Sloveniji se je v zadnjih desetletjih populacija velikih zveri, rjavega medveda (Ursus 
arctos) in navadnega volka (Canis lupus), močno povečala in še vedno strmo narašča. 
Njihova preštevilčnost (tako rjavega medveda kot volkov) povzroča prebivalcem in 
številnim kmetom - živinorejcem na območjih pojavljanja velikih zveri veliko težav in 
omejitev, še posebej v hribovitem in gorskem svetu, kjer je varovanje živali in ljudi zelo 
oteženo. Prizadetim kmetom nastaja škoda velikih razsežnosti in zato nekateri celo 
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opuščajo kmetovanje. Zaradi nevarnosti, ki jo predstavljajo velike zveri, se z območij 
njihovega pojavljanja izseljujejo tudi prebivalci, posledično pa je kulturna krajina, ki se 
je stoletja urejala in ohranjala prek pašništva, obsojena na ponovno zaraščanje. 
Kmetje na tovrstne težave opozarjajo že leta, vendar jim pristojne institucije ne 
prisluhnejo, kljub temu, da nas številne krize (npr. epidemija, vojna v Ukrajini) 
opozarjajo na pomen zagotavljanja visoke stopnje prehranske samooskrbe in s tem 
prehransko varnost, za kar pa potrebujemo zadosten potencial kmetijskih površin, ki 
jih kmetje lahko varno obdelujejo.  
 
Po lani novembra sprejeti Resoluciji Evropskega parlamenta o zaščiti živinoreje in 
velikih zvereh v Evropi, na podlagi katere bi bilo moč regulirati populacijo volkov na 
znosno oziroma vzdržno raven, je v teh dneh kmete in nevladne kmetijske organizacije 
(Kmetijsko gozdarska zbornica Slovenije, Zveza slovenske podeželske mladine, 
Sindikat kmetov Slovenije, Zadružna zveza Slovenije) razburila novica, da se je 
slovenski minister za naravne vire in prostor pridružil pozivu enajstih evropskih 
ministrov, ki so pristojni za naravne vire, da Evropska komisija ohrani strogo zaščito 
volka. Takšna enostranska poteza ministra za naravne vire in prostor strokovno ni 
utemeljena, predvsem pa ni usklajena z ostalimi ključnimi akterji. Ker je stanje 
populacije volka v Sloveniji ugodno, ni več razlogov za strogo zaščito volka, ampak je 
treba s pravilnim upravljanjem populacijo te zveri ohranjati v primerni številčnosti in 
omogočati vzdržno sobivanje.  
 

* * * 
 
Državni svet Republike Slovenije predlaga Vladi Republike Slovenije, da vprašanje prouči 
in v skladu s šestim odstavkom 98. člena Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, št. 

70/08, 73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 55/20, 123/20 in 67/22) nanj v roku 30 dni odgovori.« 

 
Predlog sklepa je bil SPREJET (prisotnih 39 državnih svetnic in svetnikov, 31 jih 
je glasovalo ZA, 2 sta glasovala PROTI). 

 
* * * 

 
Pobudi državnega svetnika Petra Dermola v zvezi s financiranjem stroškov dela 
v vrtcih, naslovljeni na Vlado Republike Slovenije. 
 
Pobudi so državne svetnice in državni svetniki prejeli po elektronski pošti 13. 2. 2023. 
 
Predlog sklepa Državnega sveta so državne svetnice in državni svetniki prejeli po 
elektronski pošti 13. 2. 2023. 
 
Vsebino pobud je predstavil predlagatelj pobud, državni svetnik Peter Dermol. 
 
O pobudah sta razpravljala državna svetnika Branimir Štrukelj in Peter Dermol. 
 
Predsednik Državnega sveta je dal na glasovanje naslednji predlog sklepa Državnega 
sveta: 
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»Državni svet Republike Slovenije je na 3. seji 15. 2. 2023, v skladu z 98. členom 
Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, št. 70/08, 73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 
55/20, 123/20 in 67/22), obravnaval Pobudi državnega svetnika Petra Dermola glede 
financiranja stroškov dela v vrtcih ter na podlagi prvega odstavka 56. člena Zakona o 
Državnem svetu (Uradni list RS, št. 100/05 - UPB1 in 95/09-odl. US, 21/13-ZFDO-F, 
81/18–odl. US in 16/23) sprejel naslednji 

 
S K L E P: 

 
Državni svet Republike Slovenije podpira pobudi državnega svetnika Petra Dermola in 
Vladi Republike Slovenije predlaga, da pobudi prouči in nanju odgovori.  
 
Pobudi državnega svetnika Petra Dermola se glasita: 

1. Država naj zagotovi dodatna finančna sredstva lokalnim skupnostim za kritje 
dodatnih stroškov dela v vrtcih in na ta način obenem finančno razbremeni 
starše dviga cene vrtcev.   

 

2. Država naj v prihodnje v celoti prevzame financiranje predšolske vzgoje, tako 
kot se iz državnega proračuna zagotavljajo sredstva za osnovnošolsko 
izobraževanje. 

 
Obrazložitev: 

 

Vlada Republike Slovenije je z dvigom minimalne plače in dvigom plače pomočnicam 
vzgojiteljic sprožila splošen dvig ekonomskih cen v vrtcih. Lokalne skupnosti v 
postopka dviga plač pomočnic vzgojiteljev in povečanja minimalne plače niso bile 
vključene, nosijo pa neposredne finančne posledice. 
 

Ocenjuje se, da bi morala država neposredno pokriti višje stroške dela v posamezni 
občini v realnem obsegu, kot so nastali zaradi prej omenjenih posegov v plače. S tem 
bi preprečili, da se višje cene izvajanja vrtčevskih programov prenesejo v breme 
staršev, kar nenazadnje pomeni tudi manjši inflacijski pritisk. Medtem ko so danes 
občine prisiljene dvigovati cene za starše in zagotoviti dodatna sredstva za kritje višjih 
stroškov v občinskih proračunih, bi dodatna finančna sredstva iz državnega proračuna 
pripomogla, da se občinam zaradi pomanjkanja sredstev ne bi bilo treba odpovedovati 
nujnim investicijam v infrastrukturo in razvoj.   
 
Ker sredstva iz naslova povprečnine ne zadostujejo za pokritje vseh stroškov na 
področju plač, energentov in ostalih storitev na področju predšolske vzgoje, se 
predlaga, da država pokrije nastale obveznosti iz naslova dviga cen vrtcev. Prav tako 
se predlaga, da država v prihodnje v celoti prevzame financiranje predšolske vzgoje, 
tako kot se iz državnega proračuna zagotavljajo sredstva za osnovnošolsko 
izobraževanje. 
 

* * * 
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Državni svet Republike Slovenije predlaga Vladi Republike Slovenije, da pobudi prouči 
in v skladu s šestim odstavkom 98. člena Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, 
št. 70/08, 73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 55/20, 123/20 in 67/22) nanju v roku 30 dni 
odgovori.« 
 
Predlog sklepa je bil SPREJET (prisotnih 39 državnih svetnic in svetnikov, 32 jih 
je glasovalo ZA, nihče ni glasoval PROTI). 

 
* * * 

Državne svetnice in svetniki so bili seznanjeni z naslednjima prejetima odgovoroma na 
vprašanja in pobude državnih svetnic in svetnikov: 
 

* * * 
Po elektronski pošti 20. 1. 2023 so državni svetniki in svetnice  prejeli odgovor Mestne 
občine Ljubljana - Komisije za postavitev javnih spomenikov - obeležij v MOL na 
pobudo bivšega državnega svetnika Branka Šumenjaka glede pomena Jerneja 
Kopitarja za slovensko jezikoslovje za literarno in kulturno zgodovino. 

 
- - - 

Po elektronski pošti 26. 1. 2023 so državni svetniki in svetnice  prejeli odgovor 
Ministrstva za javno upravo na pobudo državnega svetnika Danijela Kastelica za 
pripravo sprememb volilne zakonodaje z namenom preprečevanja in odpravljanja 
diskriminacije ter zagotavljanja aktivne in pasivne volilne pravice osebam z 
intelektualnimi in psihosocialnimi invalidnostmi pri vseh volitvah in odločanju. 

* * * 
 
Predsednik Državnega sveta je državne svetnice in svetnike obvestil, da bodo v zvezi 
s pobudami in vprašanji, na katere po preteku 30-dnevnega roka Državni svet še ni 
prejel odgovorov, poslane urgence na pristojna ministrstva oziroma državne organe.  
 
Hkrati je svetnice in svetnike pozval, da v primeru nezadovoljstva z odgovorom na 
vprašanje ali pobudo podajo pisni predlog za dopolnitev odgovora oziroma pisno 
pobudo za obravnavo odgovora na pristojni komisiji. 
 
S tem je bila 2. točka dnevnega reda zaključena. 
 

* * * 
3. točka dnevnega reda: 
 

 Predstavitev pregleda stanja zdravstvenega sistema v Sloveniji in korakov 

predvidene nove zdravstvene reforme 

 
Po elektronski pošti 2. 2. 2023 so državne svetnice in svetniki s sklicem seje prejeli 
povezavo do spletne strani Ministrstva za zdravje, na kateri je objavljen pregled stanja 
zdravstvenega sistema, vključno s povzetkom. 
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Minister za zdravje Danijel Bešič Loredan je predstavil pregled stanja zdravstvenega 
sistema v Sloveniji in korake predvidene nove zdravstvene reforme. 
 
Razpravljali so državni svetniki Jože Smole, Leopold Pogačar, Branko Tomažič, 
Andrej Poglajen, Matej Slapar, Aleš Pulko in državna svetnica mag. Elena Zavadlav 
Ušaj. 
 
Minister za zdravje Danijel Bešič Loredan je odgovoril na vprašanja državnih svetnikov 
in podal nekatere dodatne obrazložitve. 
 
Predsednik Državnega sveta je ugotovil, da se je Državni svet seznanil pregledom 
stanja zdravstvenega sistema v Sloveniji in koraki predvidene nove zdravstvene 
reforme. 
 
S tem je bila 3. točka dnevnega reda zaključena. 

 
* * * 

4. točka dnevnega reda: 
 

 Predlog Mnenja k Predlogu zakona o spremembah in dopolnitvah Zakona o 

cestah (ZCes-2A) – skrajšani postopek, EPA 500-IX 

 
Predlog zakona je objavljen na spletni strani Državnega zbora in so ga državne 
svetnice in svetniki prejeli po elektronski pošti 2. 2. 2023 s sklicem seje. 
 
Predlog zakona je obravnavala pristojna Komisija za lokalno samoupravo in regionalni 
razvoj. Mnenje komisije k predlogu zakona so državne svetnice in svetniki prejeli po 
elektronski pošti 2. 2. 2023.  
 
Po elektronski pošti so državne svetnice in svetniki 10. 2. 2023 prejeli še predlog 
mnenja Državnega sveta k predlogu zakona in poročilo Odbora za infrastrukturo, 
okolje in prostor, ki k predlogu zakona ni sprejel nobenega amandmaja. Posledično so 
državni svetniki in svetnice odločali o mnenju Državnega sveta k osnovni različici 
predloga zakona. 
 
Državni sekretar na Ministrstvu za infrastrukturo, mag. Andrej Rajh, je predstavil 
vsebino predloga zakona. 
 
Mnenje Komisije za lokalno samoupravo in regionalni razvoj je predstavil državni 
svetnik Andrej Poglajen. 
 
Predsednik Državnega sveta je dal na glasovanje naslednji predlog mnenja 
Državnega sveta: 
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»Državni svet Republike Slovenije je na 3. seji 15. 2. 2023, na podlagi druge alineje 
prvega odstavka 97. člena Ustave Republike Slovenije (Uradni list RS, št. 33/91-I, 
42/97, 66/00, 24/03, 69/04, 68/06, 47/13, 75/16 in 92/21), sprejel naslednje   

 
Mnenje  

 
k Predlogu zakona o spremembah in dopolnitvah Zakona o cestah (ZCes-2A) -  

skrajšani postopek 
  

Državni svet je obravnaval Predlog zakona o spremembah in dopolnitvah Zakona o 
cestah (v nadaljevanju: predlog zakona), ki ga je v obravnavo Državnemu zboru po 
skrajšanem postopku predložila Vlada Republike Slovenije.  
 
Državni svet podpira predlog zakona. 
 
Državni svet je bil seznanjen, da je pristojna Komisija Državnega sveta za lokalno 
samoupravo in regionalni razvoj podprla predlog zakona brez pripomb in mnenje 
poslala Odboru Državnega zbora za infrastrukturo, okolje in prostor, ki je na 6. seji 7. 
2. 2023 sprejel vse člene predloga zakona in Državnemu zboru predlagal, da sprejme 
predlog zakona v predloženem besedilu.  
 
Kot ugotavlja Državni svet, se s predlogom zakona odpravlja zakonska anomalija, ki je 
posledica sprejetega amandmaja k 7. členu na matičnem telesu Državnega zbora v 
okviru postopka sprejemanja Zakona o cestah (ZCes-2), EPA 2446-VIII, na podlagi 
katerega se je posebna ureditev odvoza poškodovanih ali pokvarjenih vozil na 
avtocestah in hitrih cestah razširila s tovornih vozil tudi na osebna vozila. Tovrstna 
rešitev je bila deležna ostrega odziva strokovne javnosti, poleg tega so materialno 
tehnični pogoji, ki jih za izvajalce odvoza vozil predpisuje 7. člen Zakona o cestah 
(ZCes-2), izenačeni tako za odvoz osebnih kot za odvoz tovornih vozil, kar pa je 
nesorazmerno glede na zasledovani cilj zakona. S predlogom zakona se tako 
vzpostavlja stanje, ki je bilo v času usklajevanja Zakona o cestah dogovorjeno z vsemi 
ključnimi deležniki. Posebna ureditev odstranjevanja poškodovanih ali pokvarjenih 
vozil na avtocestah in hitrih cestah bo veljala le za tovorna vozila (nad 3.500 kg 
največje dovoljene mase), kar je bil tudi prvoten predlog Ministrstva za infrastrukturo, 
medtem ko bodo imeli lastniki oz. imetniki pravice uporabe osebnih vozil v primeru 
poškodbe ali okvare svojega vozila ponovno možnost koriščenja dobro delujočega 
sistema asistenčnih storitev pri odvozu svojih avtomobilov z avtocest in hitrih cest. 
Poleg tega predlog zakona daje policiji možnost, da sama določi izvajalca odvoza 
tovornega vozila, ko pri izvajanju svojih nalog na avtocestah ali hitrih cestah odredi 
njegov zaseg (določi tistega izvajalca, s katerim ima za te namene sklenjeno posebno 
pogodbo). 
 
Državni svet ob tem ugotavlja, da predlog zakona sledi opozorilom Državnega sveta 
VI. mandata, ki je na 50. seji 13. 4. 2022 sprejel odložilni veto na Zakon o cestah 
(ZCes-2) prav zaradi sporne zakonske rešitve glede razširitve prej ne najbolje delujoče 
ureditve odstranjevanja poškodovanih ali pokvarjenih tovornih vozil z avtocest in hitrih 
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cest še na osebna vozila, ki so bila do uveljavitve novega zakona deležna dobro 
delujočega asistenčnega sistema odvoza.  
 
Državni svet pozdravlja hiter odziv Vlade, ki se je ob ponovnem odločanju o Zakonu o 
cestah (ZCes-2) v Državnem zboru zavezala, da bo takoj po njegovi uveljavitvi 
predložila v obravnavo novelo zakona in vzpostavila prvotno dogovorjeno ureditev 
odvoza poškodovanih ali pokvarjenih vozil z avtocest ali hitrih cest z vsemi ključnimi 
deležniki.«  
 
Predlog mnenja Državnega sveta je bil SPREJET (prisotnih 39 državnih svetnic 

in svetnikov, 33 jih je glasovalo ZA, nihče ni glasoval PROTI). 

S tem je bila 4. točka dnevnega reda zaključena. 

* * * 
 
5. točka dnevnega reda: 
 

 Predlog Mnenja k Predlogu zakona o čezmejnem izvajanju storitev (ZČmIS-1) 

– druga obravnava, EPA 532-IX 

Predlog zakona je objavljen na spletni strani Državnega zbora in so ga državne 
svetnice in svetniki prejeli po elektronski pošti 2. 2. 2023 s sklicem seje. 
 
Predlog zakona je obravnavala pristojna Komisija za socialno varstvo, delo, zdravstvo 
in invalide. Poročilo komisije k predlogu zakona so državne svetnice in svetniki prejeli 
po elektronski pošti 7. 2. 2023.  
 
Po elektronski pošti so državne svetnice in svetniki 7. 2. 2023 prejeli še predlog 
mnenja Državnega sveta k predlogu zakona. 
 
Na dan seje so državne svetnice in svetniki prejeli Stališče Interesne skupine 
delojemalcev k predlogu mnenja Državnega sveta. 
 
Vodja Sektorja za delovne migracije na Direktoratu za trg dela in zaposlovanje na 
Ministrstvu za delo, družino, socialne zadeve in enake možnosti, Grega Malec, je 
predstavil vsebino predloga zakona. 
 
Poročilo Komisije za socialno varstvo, delo, zdravstvo in invalide je predstavil državni 
svetnik Danijel Kastelic. 
 
Stališče Interesne skupine delojemalcev je predstavila državna svetnica Lidija Jerkič. 
 
Predsednik Državnega sveta je dal na glasovanje naslednji predlog mnenja 
Državnega sveta: 
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»Državni svet Republike Slovenije je na 3. seji 15. 2. 2023, na podlagi druge alineje 
prvega odstavka 97. člena Ustave Republike Slovenije (Uradni list RS, št. 33/91-I, 
42/97, 66/00, 24/03, 69/04, 68/06, 47/13, 75/16 in 92/21), sprejel naslednje  
 

M n e n j e  
 

k Predlogu zakona o čezmejnem izvajanju storitev (ZČmIS-1)  
– druga obravnava 

 
 
Državni svet je obravnaval Predlog zakona o čezmejnem izvajanju storitev (ZČmIS-1), 
ki ga je v obravnavo Državnemu zboru po rednem postopku predložila Vlada 
Republike Slovenije (v nadaljevanju: predlagatelj).  
 
Državni svet predlog zakona podpira. 
 
Državni svet ugotavlja, da predlog zakona predstavlja novo različico zakonske ureditve 
čezmejnega izvajanja storitev, s katero se nacionalno zakonodajo usklajuje z 
direktivami in uredbami Evropske unije z vidika reguliranja in urejanja 
delovnopravnega statusa vseh napotenih delavcev, kot so določeni z Zakonom o 
delovnih razmerjih (Uradni list RS, št. 21/13, 78/13 – popr., 47/15 – ZZSDT, 33/16 – 
PZ-F, 52/16, 15/17 – odl. US, 22/19 – ZPosS, 81/19, 203/20 – ZIUPOPDVE, 119/21 – 
ZČmIS-A, 202/21 – odl. US, 15/22 in 54/22 – ZUPŠ-1; v nadaljevanju: ZDR-1), med 
drugim v zvezi z napotitvami voznikov v sektorju cestnega prometa. 
  
Pri pripravi predloga zakona je bila po pojasnilu predlagatelja upoštevana tudi večina 
pripomb socialnih partnerjev, ki so jih slednji v zvezi z veljavno zakonodajo podali v 
zadnjih treh letih. Odpravlja se tudi posamezne redakcijske in nomotehnične 
pomanjkljivosti, ugotovljene ob izvajanju veljavnega Zakona o čezmejnem izvajanju 
storitev (Uradni list RS, št. 10/17 in 119/21; v nadaljevanju: ZČmIS), ter nepravilnosti in 
pomanjkljivosti, na katere je Republiko Slovenijo opozorila Evropska komisija.   
 
Predlog zakona je bil v pripravi od 2021, v zvezi z njim pa so bila izvedena obširna  
usklajevanja z različnimi deležniki (Inšpektoratom Republike Slovenije za delo (IRSD), 
Inšpektoratom Republike Slovenije za infrastrukturo (IRSI), Finančno upravo 
Republike Slovenije (FURS), Policijo, Zavodom za zdravstveno zavarovanje Slovenije 
(ZZZS) itd.), med drugim je bil usklajen in kot primeren za nadaljnjo obravnavo potrjen 
tudi v okviru Ekonomsko-socialnega sveta (ESS), v okviru katerega je pri pripravi 
predloga zakona sodelovala posebna pogajalska skupina.  
 
V okviru ESS je bilo dodatno dogovorjeno, da se bo na podlagi opozoril 
reprezentativnih delodajalskih organizacij glede morebitnih negativnih posledic 
predlaganega črtanja drugega odstavka 144. člena Zakona o pokojninskem in 
invalidskem zavarovanju (Uradni list RS, št. 48/22 – uradno prečiščeno besedilo, v 
nadaljnjem besedilu: ZPIZ-2) za mednarodni konkurenčni položaj slovenskih podjetij, 
izvedlo dodatne analize in pogajanja o možni omilitvi prej navedenih posledic (več v 
nadaljevanju).  
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V okviru I. poglavja predloga zakona se opredeljuje vsebino predloga zakona, navaja 
vse pravne akte EU, ki se jih s predlogom zakona prenaša v nacionalno zakonodajo, 
in opredeljuje pojme, uporabljene v predlogu zakona. 
 
V okviru II. poglavja se določa kategorije napotenih delavcev in pravila, v skladu s 
katerimi lahko slovenski ponudniki storitev - fizične osebe, registrirane za opravljanje 
dejavnosti, in pravne osebe, ki začasno ali običajno izvajajo storitve v drugih državah 
članicah EU, glede na način izvajanja dela napotenega delavca, pridobijo potrdilo A1 
(dokazilo, da je delavec vključen v sistem socialnega zavarovanja v Republiki Sloveniji 
in uveljavlja izjemo od splošnega načela, da se pri zagotavljanju socialne varnosti 
upošteva pravila v državi, kjer se delo izvaja) pred začetkom izvajanja storitev. 
Opredeljeni so: pristojni organ za izdajo potrdila A1 (ZZZS), postopek za izdajo 
potrdila A1 ter pogoji za izdajo potrdila A1 za namen čezmejnega izvajanja storitev v 
državi članici EU. 
 
Predlog zakona na novo določa skupne nacionalne pogoje za čezmejno izvajanje 
storitev za vsa slovenska podjetja, ki imajo sedež v Republiki Sloveniji, ne glede na to, 
ali čezmejno storitev opravljajo začasno in občasno ali pa svojo dejavnost opravljajo 
čezmejno, v daljšem časovnem obdobju, v najmanj dveh državah članicah. 
 
Potrdilo A1 se tako lahko izda na podlagi 12. ali 13. člena Uredbe (ES) št. 883/2004 o 
koordinaciji sistemov socialne varnosti, ki predstavljata izjemo od splošnega pravila, 
da se z vidika zagotavljanja socialne varnosti zaposlenih oz. samozaposlenih 
uporablja zakonodajo države, v kateri ima delodajalec sedež oz. v kateri ima 
samozaposlena oseba registrirano dejavnost. 
 
12. člen Uredbe 883/2004 tako določa, da se za izvajanje čezmejne dejavnosti 
začasne ali občasne narave (delo ne presega 24 mesecev in oseba ni poslana, da 
nadomesti drugo napoteno osebo; lokacija dela je znana) za samozaposlene osebe, ki 
gredo opravljat dejavnost v drugo državo članico, ali zaposlene osebe, ki jih 
delodajalec iz ene države članice napoti v drugo državo članico, da opravljajo delo v 
njegovem imenu, še naprej uporablja zakonodaja prve (izvorne) države članice.  
 
Na novo pa se s predlogom zakona ureja postopke za tista podjetja, ki imajo sedež v 
Republiki Sloveniji in izvajajo čezmejne storitve v najmanj dveh državah hkrati ali 
zaporedoma, po določenem stalnem delovnem vzorcu, ki se ga ocenjuje v daljšem 
časovnem obdobju (v naslednjem 12-mesečnem obdobju) (v skladu s 13. členom 
Uredbe 833/2004, ki se nanaša na čezmejno izvajanje storitev s strani oseb, ki svoje 
storitve običajno izvajajo v tujini; lokacijo izvajanja dejavnosti v tujini je težje opredeliti, 
zanje pa se uporablja zakonodajo stalnega prebivališča oz. zakonodajo države, v 
kateri ima poslovna enota podjetja ali delodajalca statutarni sedež) in postopke v 
primeru dvoma o opravljanju dejavnosti po izdaji potrdila A1.  
V postopku razveljavitve ali odprave potrdil A1 se bo po novem lahko dodatno 
razjasnilo okoliščine morebitnega nezakonitega čezmejnega izvajanja storitev, in sicer 
v okviru novo vzpostavljene sedemčlanske Komisije za ugotavljanje utemeljenosti 
zahtev za odpravo ali razveljavitev potrdila A1 (dva predstavnika Ministrstva za delo, 
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družino, socialne zadeve in enake možnosti (MDDSZ), po en predstavnik ZZZS, ZPIZ, 
FURS, IRSD in IRSI). 
 
V III. poglavju predloga zakona se opredeljuje pogoje in pravila za čezmejno izvajanje 
storitev tujih delodajalcev in tujih samozaposlenih oseb v Republiki Sloveniji, med 
drugim glede izvajanja dejavnosti mednarodnega prevoza, v skladu z Direktivo (EU) 
2020/1057 Evropskega parlamenta in Sveta z dne 15. julija 2020 o določitvi posebnih 
pravil v zvezi z Direktivo 96/71/ES in Direktivo 2014/67/EU za napotitev voznikov v 
sektorju cestnega prometa ter spremembi Direktive 2006/22/ES glede zahtev za 
izvrševanje in Uredbe (EU) št. 1024/2012. 
 
IV. poglavje predloga zakona se nanaša na ureditev sodelovanja med državami 
članicami EU na področju čezmejnega izvajanja storitev z napotitvijo delavcev 
(izmenjava informacij, sodelovanje pri izvrševanju sankcij itd.).  
 
V okviru V. poglavja predloga zakona se ureja evidence v zvezi s čezmejnim 
izvajanjem storitev, pri čemer se dodaja novo zbirko podatkov IRSD in FURS o 
opravljenih nadzorih na področju mednarodnega prevoza tujih delodajalcev ali 
samozaposlenih oseb, VI. poglavje pa ureja nadzor nad izvajanjem zakonskih določb. 
Med drugim se na novo določa razmerja med posameznimi nadzornimi organi, pri 
čemer bo IRSD ohranil nadzor nad delodajalci in tujimi delodajalci, na FURS pa se 
prenaša pristojnost nadzora nad poslovanjem in čezmejnim opravljanjem storitev 
samozaposlenih oseb, nosilcev gospodarske dejavnosti. Za izvajanje nadzora na cesti 
se dodatno pooblašča IRSI, Policijo pa se pooblašča za izvajanje nadzora nad 
zakonitostjo prebivanja napotenih delavcev v skladu z zakonom, ki ureja vstop in 
prebivanje tujcev v Republiki Sloveniji. Na novo se, na podlagi ugotovitev nadzornih 
organov in odredbe MDDSZ, uvaja tudi možnost izvedbe usmerjenega nadzora nad 
tujimi delodajalci oziroma samozaposlenimi osebami z vidika skladnosti čezmejnega 
izvajanja storitev z določbami zakonodaje. Cilj vseh predloženih rešitev je povečanje 
učinkovitosti nadzora na tem področju.  
 
Z namenom učinkovitejšega izvajanja predloženih zakonskih določb je predlagatelj 
predvidel tudi zaposlitev dodanih kadrov na FURS, ZZZS in IRSD, saj je - glede na 
precejšnjo izvozno naravnanost slovenskega gospodarstva - obseg izvajanja 
čezmejnih storitev velik. 
 
V okviru VII. poglavja se določa sankcije v primeru kršitev zakonodaje, pri čemer se na 
novo določa sankcijo v zvezi s kršitvami pravil napotovanja pri izvajanju čezmejnih 
storitev na področju mednarodnih prevozov. 
 
Predlog zakona bo po predlogu predlagatelja začel veljati petnajsti dan po objavi v 
Uradnem listu RS, določbe šestega odstavka 1. člena, II. poglavje, V. poglavje ter 
drugi, četrti in deseti odstavek 27. člena predloga zakona pa naj bi se začelo 
uporabljati 1. januarja 2024.  
 

Državni svet je bil seznanjen z mnenjem IRSD, ki potrjuje, da je bil aktivno vključen v 
pripravo predloga zakona, s katerim se odpravlja večino pomanjkljivosti trenutne 
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zakonske ureditve, zaznanih pri opravljanju nadzorov na področju čezmejnega 
izvajanja storitev. Neupoštevan ostaja zgolj predlog IRSD, da naj se v primeru kršitev 
zakonodaje določi ustrezne sankcije tudi za naročnika storitve, ki se jo izvaja 
čezmejno, saj se na navedenem področju zaznava določene zlorabe, IRSD pa nima 
zakonskih možnosti ukrepanja. MDDSZ v zvezi z navedenim pojasnjuje, da bi bila 
takšna zakonska ureditev v nasprotju z evropsko zakonodajo. 
  
MDDSZ dodatno pojasnjuje, da že dlje časa vzpostavljen sistem sodelovanja 
nadzornih organov na področju trga dela omogoča mednarodno izmenjavo podatkov o 
vseh nadzornih ukrepih, potrebnih za ugotavljanje kršitev. Drži pa, da učinkovitost tujih 
nadzornih organov nad izvajanjem čezmejnih storitev s strani slovenskih ponudnikov 
na področju druge države lahko v pomembni meri vpliva na dolžino ugotovitvenih 
postopkov.  
 
IRSD izraža pričakovanje, da bo predlog zakona med drugim prispeval k zmanjšanju 
odtoka finančnih sredstev iz naslova prispevkov za socialno varnost v povezavi z 
opravljanjem čezmejnih storitev v tujino in da se bo povečala stopnja zaščite delavcev, 
napotenih v tujino. Trenutno namreč po ugotovitvah IRSD delavci, ki so napoteni na 
delo v tujino, praviloma niso plačani skladno z dejansko opravljenim obsegom dela, saj 
v 80 % prejemajo plačo v višini minimalne plače v Sloveniji, ostale prejemke pa v obliki 
povračil različnih stroškov. Prejeti prejemki torej niso realno obdavčeni, zato IRSD tudi 
v tem delu pričakuje pozitivne učinke predlaganih zakonskih sprememb in dopolnitev.  
 
MDDSZ v zvezi s slednjim poudarja, da je treba delavcu, ki je napoten na opravljanje 
storitev v tujino, v skladu z obstoječo zakonodajo zagotoviti minimalno urno postavko 
plačila za delo v državi, kjer se delo opravlja (npr. v Nemčiji 10,75 evra/uro), kar 
eksplicitno določa Direktiva (EU) 2018/957 Evropskega parlamenta in Sveta z dne 28. 
junija 2018 o spremembi Direktive 96/71/ES o napotitvi delavcev na delo v okviru 
opravljanja storitev (UL L št. 173 z dne 9. 7. 2018, str. 16–24), katere glavno vodilo je 
odprava socialnega dumpinga, ki ga je omogočala do tedaj veljavna zakonodaja na 
ravni EU.  
 
IRSD v zvezi z novimi zakonskimi rešitvami glede nadzora nad izvajanjem storitev v 
mednarodnem prevozu pričakuje določene začetne izvedbene težave, a ocenjuje, da 
so zakonske podlage za nadzor čezmejnega izvajanja storitev na vseh področjih, ne 
zgolj navedenem, ustrezne. Po oceni IRSD so bile odpravljene ključne anomalije v 
sistemu in slednji je vzpostavljen tako, da bo v praksi izvedljiv. 
 
Državni svet je bil seznanjen tudi s stališčem FURS, ki do zdaj ni imel pristojnosti za 
nadzor v skladu z ZČmIS, po novem pa prevzema pristojnosti, povezane z izvajanjem 
čezmejnih storitev samozaposlenih oseb ter izvajanja čezmejnih storitev v 
mednarodnem cestnem prevozu. Kljub temu, da prevzema določene dodatne naloge 
in obremenitve, FURS predlog zakona podpira in meni, da bo s konsolidacijo določb o 
nadzoru pripomogel k boljši urejenosti tega področja. 
 
Državni svet je bil prav tako seznanjen s stališčem ZZZS, ki je že do zdaj aktivno 
izvajal posamezna določila ZČmIS, predvsem v zvezi z izdajo potrdila A1. ZZZS 
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podpira predlog zakona, ki predstavlja nadgradnjo trenutno veljavnega zakona, s 
katerim se je področje čezmejnega izvajanja storitev začelo urejati sistemsko. 
 
ZZZS je skozi leta izvajanja svojih pristojnostih, povezanih z ZČmIS, zaznal bodisi 
določene kršitve pravic delavcev pri čezmejnem izvajanju storitev bodisi so se nanj z 
dilemami in vprašanji obračali delodajalci, ki so sicer korektno napotovali svojo 
delovno silo na delo v tujino.  
 
ZZZS je 2021 izvedel 170.000 postopkov, povezanih z izdajo potrdila A1, ter 140.000 
predčasnih prekinitev veljavnosti A1 v skladu z zakonsko danimi možnostmi. V zadnjih 
letih je zaznal tudi pozitiven trend - upad števila zavrnitev izdaje potrdil A1 v zadnjih 
letih (2022 je bilo izdanih le 9.000 negativnih odločb).  
 
ZZZS sicer največ potrdil A1 izda v zvezi s čezmejnim izvajanjem storitev s področja 
gradbeništva in mednarodnih prevozov, kar v povprečju lahko izvede v roku dneva ali 
dveh, zato varovalka petih dni za izdajo potrdila A1 iz šestega odstavka 10. člena 
predloga zakona za ZZZS ne predstavlja izvedbenih težav.  
 
ZZZS ob tem opozarja, da je sistem izdaje potrdil A1 izredno kompleksen. S tem, ko 
se ZZZS nalaga nove pristojnosti v zvezi z izvajanjem zakonodaje na področju 
čezmejnega opravljanja storitev, pa bo slednji z obstoječimi kadri težko zagotovil 
ažurno izvajanje svojih pristojnosti.  
 
Kot že navedeno, je predlagatelj kot rešitev za dodatne pristojnosti, dodeljene 
posameznim državnim organom (IRSD, IRSI, FURS in ZZZS), predvidel povečanje 
njihovih kadrovskih načrtov (20 dodatnih zaposlitev v okviru ZZZS; 28 inšpektorjev in 5 
višjih svetovalcev za IRSD; 5 inšpektorjev za izvajanje inšpekcijskega nadzora, 10 
novih delovnih mest s področja mobilnih oddelkov in 2 višja finančna svetovalca 
inšpektorja specialista za FURS), pri čemer ZZZS poziva, da se slednje čim prej 
sprejme, saj bo treba nove kadre pravočasno in ustrezno izobraziti za njihovo delo, ki 
je kompleksnega značaja.  
 
ZZZS napoveduje tudi aktivnosti v zvezi z dodatnimi tehničnimi rešitvami za 
vzpostavitev podatkovnih povezav med vsemi pristojnimi institucijami in dodatno 
izobraževanje kadra, ki bo omogočil tekoče izvajanje zakonskih določb, povezanih z 
izdajo potrdil A1. Želi nuditi dobro podporo gospodarstvu, predvsem z vidika 
učinkovitosti svojega dela.   
 
Državni svet ugotavlja, da predlog zakona v prvi vrsti predstavlja odziv na večkratne 
pozive Evropske komisije o neskladnosti nacionalne zakonske ureditve čezmejnega 
izvajanja storitev z evropsko zakonodajo. Tako predstavniki interesov delodajalcev kot 
predstavniki interesov delojemalcev v Državnem svetu pritrjujejo, da so v zvezi s 
predlogom zakona tekla intenzivna usklajevanja, tudi v okviru ESS, ki je predlogu 
zakona izrekel soglasno podporo. 
 
Navkljub izraženi podpori predlogu zakona pa predstavniki interesov delodajalcev v 
Državnem svetu opozarjajo na morebitne negativne posledice predlaganih sprememb, 



22 
 

 

 

 

povezanih s predlaganim črtanjem drugega odstavka 144. člena ZPIZ-2, in s tem 
povezanim zvišanjem stroškov in nižjo stopnjo konkurenčnosti slovenskih podjetij, ki 
bodo od 1. 1. 2024 storitve izvajala čezmejno, v skladu s potrdilom A1, izdanim na 
podlagi 12. člena Uredbe (ES) št. 883/2004. Izpostavljajo tudi vprašanje različne 
davčne obravnave napotenih delavcev na delo v tujino – na eni strani javnih 
uslužbencev in na drugi zaposlenih v zasebnem sektorju v povezavi z 42. in 45.a  
členom Zakona o dohodnini (Uradni list RS, št. 13/11 – uradno prečiščeno besedilo, 
9/12 – odl. US, 24/12, 30/12, 40/12 – ZUJF, 75/12, 94/12, 52/13 – odl. US, 96/13, 
29/14 – odl. US, 50/14, 23/15, 55/15, 63/16, 69/17, 21/19, 28/19, 66/19, 39/22, 132/22 
– odl. US in 158/22). 
 
Predlog zakona namreč predvideva črtanje prej omenjenega drugega odstavka 144. 
člena ZPIZ-2, ki trenutno omogoča znižanje (davčne) osnove za plačilo prispevkov za 
napotene delavce na zakonski minimum, kar znižuje stroške dela delodajalcev, ki 
čezmejno izvajajo storitve z napotenimi delavci. Kot pojasnjuje predlagatelj, je 
napoteni delavec na tej podlagi upravičen do pravic iz naslova socialne varnosti 
(pokojnine) v nižjem znesku v primerjavi z delavcem, ki prejema enako višino bruto 
plače v Republiki Sloveniji oziroma z napotenim delavcem, ki ga njegov delodajalec 
napoti na čezmejno izvajanje storitev npr. v okviru dejavnosti transporta in za ta 
namen pridobi potrdilo A1 na podlagi 13. člena uredbe (ES) 883/2004.  
 
Različna obravnava, ki zagotavlja socialni minimum le za eno od kategorij napotenih 
delavcev, po oceni predlagatelja ni upravičena, saj obravnava napotene delavce 
selektivno – deležni so je le delavci, ki so napoteni na delo v tujino v okviru 12. člena 
Uredbe (ES) 883/04. Edino merilo za razlikovanje med napotenimi in »ne-napotenimi« 
delavci, ki pa so drugače v popolnoma enakem delovnopravnem položaju, je po 
pojasnilu predlagatelja lokacija dela (v Republiki Sloveniji ali v tujini).  
 
Predstavniki interesov delodajalcev v Državnem svetu sicer v osnovi ne nasprotujejo 
navedeni rešitvi, a hkrati pričakujejo ustrezno kompenzacijo za posledično poslabšanje 
položaja slovenskih podjetij v primeru napotovanja delavcev na izvajanje storitev v 
tujini. Pri tem kot možno rešitev in primere dobre prakse za davčno razbremenitev in s 
tem povečanje mednarodne konkurenčnosti podjetij, ki storitve izvajajo čezmejno, 
navajajo posebno ureditev v Republiki Hrvaški in v Avstriji.  
 
Državni svet je bil seznanjen z že prej omenjenim dogovorom na ESS, da bo posebna 
delovna skupina na Ministrstvu za finance poiskala možne rešitve za drugačno davčno 
obravnavo slovenskih podjetij, ki svoje storitve izvajajo čezmejno, na način, da 
podjetja (prek stroškov plačila za delo) in posredno zaposleni ne bodo obremenjeni z 
davki in prispevki za socialno varnost v večji meri, kot so obremenjena podjetja in 
delavci iz konkurenčnih držav. Rok za pripravo rešitev je bil določen v skladu s 
predvideno uveljavitvijo ZČmIS-1, to je 1. 1. 2024.  
 
Predstavniki interesov delodajalcev v Državnem svetu pozivajo k pospešitvi 
napovedanih aktivnosti Ministrstva za finance, da bodo rešitve pripravljene in 
uveljavljene najkasneje do uveljavitve aktualno obravnavanega predloga zakona, saj 
bodo v nasprotnem primeru nastale negativne posledice tako za podjetja, ki svojo 
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delovno silo napotujejo v tujino, kot tudi za državo. Podjetja, ki trenutno svojo delovno 
silo napotujejo v tujino prek sedežev svojih podjetij v Sloveniji, bodo namreč v primeru 
poslabšanja pogojev za poslovanje v naši državi zelo verjetno svoje sedeže selila v 
sosednjo Republiko Hrvaško ali Avstrijo ter druge konkurenčnejše države.  
 
Kot pojasnjuje predlagatelj, bo na podlagi analize Ministrstva za finance, v primeru 
ugotovljenih bistvenih negativnih učinkov za slovenska podjetja, pripravljen nabor 
ukrepov za izboljšanje stanja oz. omilitev posledic. Opravljena je bila tudi že 
primerjava z ureditvijo davčnih olajšav za podjetja, ki izvajajo čezmejne storitve in 
imajo sedež v Republiki Hrvaški in Avstriji, pri čemer je bilo ugotovljeno, da so v 
Republiki Hrvaški zagotovljene olajšave zgolj v posebnih primerih (npr. na področju 
gradbeništva v samo določenih okoliščinah in pod specifičnimi pogoji) in ne za vse 
napotene delavce in ne v obliki splošne olajšave. Trenutno se ocenjuje, da ukrepi,  
uvedeni v Republiki Hrvaški in Avstriji, niso uporabni pri reševanju morebitnih težav 
slovenskih podjetij, zato se bo ustreznejše rešitve na ravni države iskalo v konsenzu s 
ključnimi deležniki.  
 
MDDSZ pri tem opozarja, da trenutna ureditev v drugem odstavku 144. člena ZPIZ-2 
po oceni EK predstavlja nedovoljeno državno pomoč, zaradi česar bi Republika 
Slovenija lahko bila izpostavljena sodnim postopkom s strani EK in posledičnemu 
plačilu kazni.  
 
Državni svet je bil seznanjen tudi s stališči predstavnikov interesov delojemalcev v 
Državnem svetu, ki menijo, da je predlog zakona nujno treba sprejeti, glede prej 
navedenega vprašanja zavarovalnih osnov iz 144. člena ZPIZ-2 pa opozarjajo, da 
trenutna ureditev predstavlja unikum v Evropski uniji, njene negativne posledice za 
državo pa se ocenjuje v višini 50 (po nekaterih ocenah celo 100) milijonov evrov letno. 
MDDSZ ob tem poudarja, da gre za ocene na podlagi upoštevanja izvajanja drugega 
odstavka 144. člena ZPIZ-2 v povezavi z 12. členom Uredbe 833/2004, medtem ko 
negativnih učinkov izvajanja navedenega člena ZPIZ-2 v povezavi s 13. členom iste 
Uredbe še niso analizirali. Sklepa se, da bi bili učinki veliki, prav tako se ocenjuje, da 
gre za področje, na katerem je bilo zaznanih kar nekaj kršitev zakonodaje.  
 
Predstavniki interesov delojemalcev v Državnem svetu poudarjajo, da mora delavec, ki 
je napoten na izvajanje storitev v tujino, prejeti plačilo za delo v višini, v kateri bi ga 
prejel v državi, v katero je napoten. Trenutno razlikovanje med tem, ali delavec isto 
delo opravlja v tujini ali v Sloveniji, zato po njihovi oceni ni ustrezno. Dodatno 
pojasnjujejo, da se je vsebino trenutnih določb 144. člena ZPIZ-2 v zakonodajo, ki 
ureja pokojninsko in invalidsko zavarovanje, vneslo pred več kot 30 leti, ko se je zaradi 
takratnih razmer (obremenitev dohodkov z davki in prispevki za socialno varnost) 
želelo s takšno ureditvijo slovenske delavce dodatno motivirati za delo v tujini. Z vidika 
današnjih razmer tovrstna ureditev po oceni predstavnikov interesov delojemalcev 
predstavlja anomalijo v sistemu, ki bi jo bilo treba odpraviti.  
 
Glede morebitnega slabšega položaja delavcev, napotenih v tujino, ki bodo po novi 
ureditvi, na podlagi črtanja drugega odstavka 144. člena ZPIZ-2, prejemali nižje neto 
plačilo za delo kot do zdaj, pa predstavniki interesov delojemalcev v Državnem svetu 



24 
 

 

 

 

menijo, da se bo s takšno ureditvijo odpravilo neenakopraven položaj delavcev, 
zaposlenih v Sloveniji, ki so bili zavezani k plačilu višjih prispevkov od svojih 
prejemkov. Ocenjujejo, da bo s tem tudi manj možnosti za špekulacije v povezavi s 
plačili za delo v primeru napotovanja v tujino.  
 
Predstavniki interesov delojemalcev v Državnem svetu so opozorili tudi na 
problematiko, ki se je s tem predlogom zakona ne rešuje, je pa (še vedno) aktualna - 
na veliko število navideznih napotitev na izvajanje storitev v tujino, ki v resnici 
predstavljajo posredovanje zaposlitve oz. t. i. agencijsko delo, ki ga urejata ZDR-1 in 
Zakon o urejanju trga dela (Uradni list RS, št. 80/10, 40/12 – ZUJF, 21/13, 63/13, 
100/13, 32/14 – ZPDZC-1, 47/15 – ZZSDT, 55/17, 75/19, 11/20 – odl. US, 189/20 – 
ZFRO, 54/21, 172/21 – ZODPol-G, 54/22 in 59/22 – odl. US). Slednje bo v prihodnje 
po oceni predstavnikov interesov delojemalcev predstavljalo čedalje večji izziv, saj se 
obseg potencialne delovne sile na (zahodnem) Balkanu krči, interes za delo 
slovenskih delavcev v tujini pa bo zaradi boljših delovnih pogojev v tujini prav tako 
čedalje večji. Na tem področju bodo po oceni predstavnikov interesov delojemalcev v 
Državnem svetu ključno vlogo morali odigrati nadzorni organi.  
 
Da nezakonito posojanje delovne sile slovenskih podjetij v tujino še vedno ostaja 
pogosta praksa, pritrjujeta tako MDDSZ kot IRSD. Slednji pojasnjuje, da nima 
pristojnosti za nadzor nad dejansko opravljenim delom delavcev, ki so iz Slovenije 
napoteni na izvajanje storitev oz. delo v tujino ali ki delo v tujini opravljajo na podlagi 
posredovanja zaposlitve. Na podlagi številnih anonimnih prijav kršitev (npr. prikrivanje 
dejanskega števila opravljenih ur, izvajanje dela na drugih podlagah, kot je predvideno 
v potrdilu A1 ali pogodbi o zaposlitvi) pa zaznavajo, da gre za področje s še vedno 
velikim deležem zlorab. Slednje se zaznava tudi v primeru napotitve tuje delovne sile 
na izvajanje storitev v Slovenijo (npr. kršitve pri napotovanju filipinskih delavcev 
hrvaških agencij za posredovanje dela k slovenskim delodajalcem). V teh primerih 
IRSD skuša nadzor nad nezakonitim napotovanjem oz. posredovanjem zaposlitev 
izvajati tudi ob pomoči informacij ZRSZ. 
 
Predstavniki interesov delojemalcev v Državnem svetu opozarjajo tudi na nujnost 
okrepljenega nadzora nad izvajanjem določb Pravilnika o določitvi minimalnih 
standardov za nastanitev tujcev, ki so zaposleni ali delajo v Republiki Sloveniji (Uradni 
list RS, št. 62/15), ki je bil sprejet in uveljavljen kot odziv na neustrezne bivalne 
razmere, v katerih so se pred leti v Sloveniji znašli tuji delavci, zdaj pa se v javnosti 
ponovno pojavljajo informacije o podobnih situacijah, kar ni sprejemljivo.  
 
Državni svet predlagatelja in vse pristojne državne organe opozarja tudi na to, da bi 
bilo dobro o novih zakonskih določbah v najkrajšem možnem času čim bolj podrobno 
informirati vse, ki se jih bodo navedene spremembe in dopolnitve zakonodaje dotikale 
– v prvi vrsti samozaposlene in delodajalce, ki bodo napotovali delavce na izvajanje 
čezmejnih storitev, pa tudi napotene delavce.  
 
Predlagatelj pojasnjuje, da so v zvezi z informiranjem o novih zakonskih določbah v 
prehodnem obdobju do uveljavitve novega zakona že predvidene določene aktivnosti 
tako prek spletnih strani vseh pristojnih organov, ki bodo ustrezno posodobljene z 
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informacijami kot tudi prek organizacij delodajalcev in delojemalcev ter Zavoda 
Republike Slovenije za zaposlovanje, kjer je že zdaj na voljo veliko informacij o 
čezmejnem izvajanju storitev.  
 
Državni svet z zadovoljstvom sprejema informacije predlagatelja in ključnih izvajalcev 
predloženih zakonskih določb, da bodo slednji v ustrezni meri kadrovsko podkrepljeni, 
zlasti ZZZS kot izdajatelj potrdil A1 in IRSD kot ključni nadzorni organ, ki že več let 
opozarja na kadrovsko stisko že v okviru obstoječih pristojnosti, zdaj pa bo dobil še 
dodatna pooblastila, ki jih bo po oceni Državnega sveta lahko učinkovito izvajal le ob 
ustrezni kadrovski strukturi.  
 

* * * 
 

 Za poročevalca je bil določen državni svetnik Danijel Kastelic.« 
 
Predlog mnenja Državnega sveta je bil SPREJET (prisotnih 39 državnih svetnic 

in svetnikov, 33 jih je glasovalo ZA, nihče ni glasoval PROTI). 

 

S tem je bila 5. točka dnevnega reda zaključena. 

* * * 

6. točka dnevnega reda: 
 

 Predlog Mnenja k Predlogu zakona o spremembah in dopolnitvah Zakona o 

davčnem potrjevanju računov (ZDavPR-B) – nujni postopek, EPA 300-IX 

 
Predlog zakona je objavljen na spletni strani Državnega zbora in so ga državne 
svetnice in svetniki prejeli po elektronski pošti 2. 2. 2023 s sklicem seje. 
 
Predlog zakona je obravnavala pristojna Komisija za gospodarstvo, obrt, turizem in 
finance. Poročilo komisije k predlogu zakona so državne svetnice in svetniki prejeli po 
elektronski pošti 2. 2. 2023 s sklicem seje.   
 
Po elektronski pošti 7. 2. 2023 so državne svetnice in svetniki prejeli še pojasnilo v 
zvezi z predlogom mnenja Državnega sveta k predlogu zakon. Seja Odbora za finance 
je bila namreč nepričakovano sklicana pred 3. sejo Državnega sveta, zato so državne 
svetnice in svetniki predlog mnenja k predlogu zakona prejeli šele en dan pred sejo. 
 
Poročilo Odbora Državnega zbora za finance do seje Državnega sveta še ni bilo 
objavljeno. Ker prej navedeni odbor ni sprejel nobenega amandmaja k predlogu 
zakona so državne svetnice in svetniki odločali o predlogu zakona v njegovi osnovni 
različici. 
 
Državni sekretar na Ministrstvu za finance Tilen Božič je predstavil vsebino zakona. 
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Mnenje Komisije za gospodarstvo, obrt, turizem in finance je predstavil državni svetnik 
Mitja Gorenšček. 
 
 
Razpravljali so državni svetniki Miloš Pohole, Leopold Pogačar in Dejan Crnek. 
 
Državni sekretar na Ministrstvu za finance Tilen Božič je podal dodatno obrazložitev k 
predlogu zakona. 
 
Predsednik Državnega sveta je dal na glasovanje naslednji predlog mnenja 
Državnega sveta: 
 
»Državni svet Republike Slovenije je na 3. seji 15. 2. 2023, na podlagi druge alineje 

prvega odstavka 97. člena Ustave Republike Slovenije (Uradni list RS, št. 33/91-I, 

42/97, 66/00, 24/03, 69/04, 68/06, 47/13, 75/16 in 92/21), sprejel naslednje   

 

 

Mnenje  

 

k Predlogu zakona o spremembah in dopolnitvah Zakona o davčnem potrjevanju 

računov (ZDavPR-B) – nujni postopek 

  

 

Državni svet je obravnaval Predlog zakona o spremembah in dopolnitvah Zakona o 
davčnem potrjevanju računov (ZDavPR-B) (v nadaljevanju: predlog zakona), ki ga je  
po nujnem postopku v obravnavo Državnemu zboru predložila Vlada Republike 
Slovenije. 
 
Državni svet predloga zakona ne podpira. 
 
Državni svet je bil seznanjen, da je Komisija Državnega sveta za gospodarstvo, obrt, 
turizem in finance na 1. seji 27. 1. 2023 obravnavala Predlog zakona o spremembah in 
dopolnitvah Zakona o gospodarskih družbah, ki ga ni podprla ter mnenje posredovala 
Odboru Državnega zbora za finance, ki na 16. nujni seji 14. 2. 2023 ni sprejel 
nobenega amandmaja k predlogu zakona. 
 
Z zakonsko ureditvijo sistema davčnega potrjevanja računov se zagotavlja sledljivost 
podatkov o izdanih računih pri gotovinskem poslovanju. Obveznost davčnega 
zavezanca glede izročitve računa za dobavljeno blago ali opravljeno storitev kupcu se 
je spremenila z uveljavitvijo Zakona o spremembah in dopolnitvah Zakona o davku na 
dodano vrednost v začetku 2022, s katerim je bilo določeno, da mora davčni 
zavezanec izročiti račun kupcu v papirni obliki le na njegovo zahtevo.  
 
Kot izhaja iz obrazložitve obravnavanega predloga zakona takšna ureditev zmanjšuje 
transparentnost poslovanja davčnih zavezancev in prispeva k tveganju za povečanje 
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obsega sive ekonomije in neplačevanja davkov iz poslovanja, vzpostavlja pa tudi 
možnosti za prikrivanje dejanskega prometa davčnih zavezancev. S tem se po mnenju 
predlagatelja zakona omogočajo nekonkurenčne prakse poslovnih subjektov na trgu 
ter davčne utaje, ki zmanjšujejo javnofinančne prihodke. Zato se s predlaganimi 
rešitvami izrecno določa obveznost zavezanca, da izdani račun pri gotovinskem 
poslovanju izroči kupcu, kupec pa mora račun prevzeti in zadržati, tako da se ob 
izvedeni kontroli pristojnim organom zagotavlja možnost nadzora nad evidentiranjem 
dejansko opravljenih storitev in dobav blaga zavezanca ter izrekanje glob ob kršitvi 
zakonskega določila. 
 
Ob zastavljenem vprašanju o razlogih in utemeljenosti vračanja na predhodni sistem 
kontrole izdaje in izročitve računa je bilo pojasnjeno, da so opravljene analize 
poslovnih praks v nekaterih, predvsem storitvenih dejavnostih, pokazale, da je število 
davčno potrjenih računov kljub rekordni zaposlenosti in povečani potrošnji v letu 2022 
še vedno manjše kot 2019. Zato Vlada pričakuje, da bo, ob nekaterih drugih tudi 
predlagan ukrep prispeval k preprečevanju škodljivih praks na dolgi rok, zmanjšal 
možnosti davčnega izogibanja ter omejil sivo ekonomijo. 
 
Državni svet poudarja, da je predlagana rešitev, ki na kupca blaga oziroma prejemnika 
storitve prenaša odgovornost, da pridobi račun od zavezanca ter da se ga zaradi 
morebitnega neprevzema računa sankcionira, nesprejemljiva. Napačen je tudi pristop, 
s katerim se zavezanca skuša nadzirati s pomočjo kupca, namesto za to pristojnih 
organov. Odločitev o prevzemu računa mora biti po mnenju Državnega sveta v celoti 
prepuščena kupcu, ki bo sam presojal o tem, ali bo, na primer, ob nakupu in plačilu 
blaga zaradi kasnejšega uveljavljanja garancijskih pogojev zahteval račun. 
Argumentacija predlagatelja zakona, da so bila v obstoječi ureditvi, kjer izdaja in 
izročitev računa ni bila obvezna, zaznana tveganja na področju pravic potrošnikov v 
zvezi s takojšnjo možnostjo preverjanja posameznih postavk na računu ter da ne gre 
le za nadzor, ampak tudi za zagotavljanje varnosti kupca, po mnenju Državnega sveta 
ni prepričljiva, saj je skrb za varstvo koristi kupcev možno izraziti in uveljaviti tudi na 
način, ki ne bo vključeval izrekanja nesorazmernih glob za praviloma majhne prekrške 
z nizkimi zneski na računu.  
 
Državni svet meni, da bi morala biti oblika, v kateri se bo izdani račun izročil kupcu, 
prepuščena dogovoru med kupcem in zavezancem, saj je zavezancu že v veliki meri 
omogočena uporaba sodobnih tehnologij pri izdaji računov in njihovi izmenjavi s kupci 
blaga oziroma prejemniki storitev.  
 
Glede na podatek, da inšpekcije v času zakonske ureditve, ko je kupec moral prevzeti 
račun in ga na zahtevo pooblaščene osebe pristojnega organa tudi predložiti za 
potrebe izvajanja nadzora, niso izrekale kazni, saj so ob kontrolah o prevzetih računih 
zgolj opozarjale potrošnike na prekršek, se Državnemu svetu zastavlja vprašanje o 
smiselnosti in učinkovitosti takšne ureditve, še posebno ob dvomu, ali ima 
pooblaščena oseba sploh pristojnost preverjanja identitete kupca. 
 
Ob podatku o številu držav, ki so uveljavile zakonsko rešitev o obvezni izročitvi in 
prevzemu računa ter sankcioniranju kupca, je Državni svet mnenja, da takšna 
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ureditev, ki jo je uvedla zgolj ena država v EU, ni zadosten razlog za uveljavitev 
podobne zakonske prakse tudi v Sloveniji.« 
 
Predlog mnenja Državnega sveta je bil SPREJET (prisotnih 38 državnih svetnic 
in svetnikov, 25 jih je glasovalo ZA, 12 jih je glasovalo PROTI). 
 
S tem je bila 6. točka dnevnega reda zaključena. 

* * * 

6.A točka dnevnega reda: 
 

 Predlog Sklepov k Problematiki vedno večjega obsega območij okoljsko 
občutljivega trajnega travinja (OOTT) 

 
Po elektronski pošti 14. 2. 2023 so državne svetnice in svetniki prejeli pobudo 
državnega svetnika Branka Tomažiča za obravnavo problematike vedno večjega 
obsega območij okoljsko občutljivega trajnega travinja (OOTT). 
 
Problematiko je obravnavala pristojna Komisija za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano. 
Njeno poročilo so državne svetnice in svetniki prejeli po elektronski pošti 15. 2. 2023, s 
predlogom za razširitev dnevnega reda 3. seje. 
 
Predlog sklepov Državnega sveta k Problematiki vedno večjega obsega območij 
okoljsko občutljivega trajnega travinja (OOTT) so državne svetnice in svetniki prejeli 
po elektronski pošti 15. 2. 2023. 
 
Vsebino pobude in poročilo pristojne Komisije za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano je 
predstavil državni svetnik Branko Tomažič. 
 
Stališče Ministrstva za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano je predstavila generalna 
direktorica Direktorata za kmetijstvo na Ministrstvu za kmetijstvo, gozdarstvo in 
prehrano Maša Žagar. 
 
Stališče Ministrstva za naravne vire in prostor je predstavil sekretar na Sektorju za 
ohranjanje narave na Ministrstvu za naravne vire in prostor Andrej Bibič. 
 
Razpravljal je državni svetnik Miloš Pohole. 
 
Dodatno obrazložitev k pobudi za obravnavo problematike je podal državni svetnik 
Branko Tomažič. 
 
Predsednik Državnega sveta je dal na glasovanje naslednji predlog sklepov: 
 
»Državni svet Republike Slovenije je na 3. seji 15. 2. 2023, na podlagi 67. in prvega 
odstavka 97. člena Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, št. 70/08, 73/09, 
101/10, 6/14, 26/15, 55/20, 123/20 in 67/22) ter prvega odstavka 56. člena Zakona o 
Državnem svetu (Uradni list RS, št. 100/05 - UPB1 in 95/09 - odl. US, 21/13-ZFDO-F, 
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81/18 - odl. US in 16/23), ob obravnavi Problematike vedno večjega obsega območij 
okoljsko občutljivega trajnega travinja (OOTT), sprejel naslednje  
 

S K L E P E: 
 
1. Državni svet meni, da je veljavna ureditev, po kateri se zemljiščem dodeljuje 

status okoljsko občutljivega trajnega travinja (OOTT) brez soglasja njihovih 
lastnikov, nedopustna in neupravičena. Ob tem Državni svet izpostavlja, da 
arbitrarno določanje statusa okoljsko občutljivega trajnega travinja (OOTT) na 
kmetijskih zemljiščih v zasebni lasti pomeni nedopusten in grob poseg v 
zasebno lastnino, za katerega se niti ne izplačuje pravična odškodnina, kot je 
to npr. urejeno za vodovarstvena območja.   
 

2. Državni svet opozarja na nesorazmerno in neupravičeno povečanje OOTT 
območij na Notranjskem in Primorskem, kar kaže tudi na to, da OOTT 
območja niso sorazmerno porazdeljena po celotnem območju Slovenije.  Ob 
tem Državni svet izpostavlja, da so se po dostopnih podatkih OOTT površine 
v zadnjih štirih letih povečale z 19.000 na 37.000 ha, kar je zaskrbljujoče in v 
neskladju s cilji kmetijske politike in zagotavljanjem večje samooskrbnosti. 
 

3. Državni svet nasprotuje širjenju okoljsko občutljivega trajnega travinja na 
njivskih površinah oziroma ornih kmetijskih površinah, saj je delež orne 
zemlje v Sloveniji najnižji v EU. Z vidika prehranske varnosti Državni svet 
ponovno poudarja potrebo po spodbujanju setve in saditve poljščin, 
zelenjave in žit, saj bomo le na ta način uresničevali cilje glede višje 
samooskrbe.   

 
4. Državni svet apelira, da pristojno Ministrstvo za kmetijstvo, gozdarstvo in 

prehrano čim prej pristopi k pripravi sprememb in dopolnitev zakonodajnega 
okvira na način, da bo na območjih okoljsko občutljivega trajnega travinja 
(OOTT) omogočen kolobar in sajenje oziroma saditev kulturnih rastlin ter 
dovoljeno tudi preoravanje, ki ni sankcionirano.  
 

5. Državni svet predlaga, da se v območja okoljsko občutljivega trajnega travinja 
(OOTT) prvenstveno vključujejo mejnice, pašnike in površine v zaraščanju, ne 
pa orna kmetijska zemljišča, ki služijo pridelavi hrane.  
 

6. Državni svet predlaga, da se Uredba o pravilih pogojenosti (Uradni list RS, št. 
166/22), ob sodelovanju vseh ključnih deležnikov tako kmetijske in 
naravovarstvene stroke, ustrezno spremeni na način, da bo kmetijska 
zemljišča moč uporabljati za kmetijsko proizvodnjo.  

 

 
Obrazložitev: 

 
Državni svet se je seznanil s Problematiko vedno večjega obsega območij okoljsko 
občutljivega trajnega travinja (OOTT). Pobudo za obravnavo navedene problematike 
je podal državni svetnik Branko Tomažič na predlog Kmetijsko gozdarskega zavoda 
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Nova Gorica, obravnavala jo je tudi pristojna Komisija za kmetijstvo, gozdarstvo in 
prehrano na 1. izredni seji 14. 2. 2023.  
 
Državni svet je bil seznanjen s stališči obravnavane problematike, ki so jih na seji 
pristojne komisije podali predstavniki Ministrstva za kmetijstvo, gozdarstvo in 
prehrano, Ministrstva za naravne vire in prostor, Kmetijsko gozdarske zbornice 
Slovenije, Sindikata kmetov Slovenije, Kmetijsko gozdarskega zavoda Nova gorica in 
Kmetijsko gozdarskega zavoda Ljubljana – izpostava Cerknica. 
 
Kmetijsko gozdarski zavod Nova Gorica in Kmetijsko gozdarski zavod Ljubljana – 
izpostava Cerknica, opozarjata na oteženo kmetovanje na območju Primorske in 
Notranjske zaradi širitve območij okoljsko občutljivega trajnega travinja (v 
nadaljevanju: območje OOTT), kjer oranje in spreminjanje trajnih travnikov ni 
dopustno. Status OOTT se vsako leto širi: leta 2015 je bilo 19.400 ha trajnega travinja, 
leta 2020 pa že 22.141 ha. Pri tem predstavlja največji problem dejstvo, da odvzem 
statusa OOTT na tovrstnih zemljiščih, kljub izboljšanju stanja okolja, po mnenju 
pristojnih institucij ni dopustno. V skladu z veljavno zakonodajo se območja okoljsko 
občutljivega trajnega travinja le širijo, s tem pa se izgublja orna kmetijska zemlja, ki bi 
lahko oziroma bi morala biti namenjena pridelavi hrane, kot je nekoč že bila.  
 
Državni svet ugotavlja, da so območja OOTT površine trajnega travinja na območjih 
Natura 2000, ki se jih po pravilih SKP (skupna kmetijska politika) ne sme orati ali 
spremeniti v drugo kmetijsko ali nekmetijsko rabo. S širjenjem teh območij se 
zmanjšuje možnost razvoja kmetij in pridelave hrane, saj ni moč povečati njivskih 
površin ali vzpostaviti trajnih nasadov. To pa tudi ni spodbudno za mlade prevzemnike 
kmetij in tudi ni v skladu s ciljem Strateškega načrta skupne kmetijske politike 2023–
2027 (SKP), na podlagi katerega naj bi Slovenija zagotovila dolgoročno prehransko 
varnost in stremela k povečanju samooskrbe. Z vidika ključnega strateškega 
dokumenta kmetijske politike in javnega interesa po zagotavljanju prehranske varnosti 
v Sloveniji je zato širjenje območij okoljsko občutljivega trajnega travinja nedopustno.  
 
Državni svet ugotavlja, da so območja OOTT izredno neenakomerno porazdeljena po 
državi, pri čemer je še posebej problematičen obseg teh zemljišč na območju 
Primorske in Notranjske. Državni svet je bil seznanjen, da se s problematiko širitve 
območij OOTT na Primorskem, predvsem v Vipavski dolini, ukvarjajo že od same 
uvedbe tega ukrepa leta 2015 na površinah Nature 2000, pri čemer je skoraj 38 % 
površin Republike Slovenije vključenih v območja Nature 2000, kar nas uvršča v sam 
vrh med državami EU po deležu območja Nature 2000. Problematika je postala še 
posebej pereča v zadnjem času zaradi izrednega povečanja površin, pretežno na 
Primorskem in Notranjskem, ter zaradi sistema pogojenosti oziroma zavezanosti 
prejemnikov neposrednih plačil in intervencij. Ob tem Državni svet izpostavlja, da 
pridobijo kmetijske površine, ki so pet let zatravljene, avtomatično status OOTT. Kot 
opozarjajo kmetijske institucije in kmetje v Vipavski dolini, je širjenje območij OOTT na 
intenzivnih ravnih kmetijskih površinah, ki so bile v preteklosti meliorirane, urejene z 
drenažami in tudi z namakalnim sistemom (npr. Vogršček), nedopustno, saj s tem 
ukrepom tovrstne površine niso več primerne za pridelovanje hrane, čeprav je bil to 
njihov osnovni namen.  
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Državni svet se je seznanil, da se tudi na območju Ilirske Bistrice že od leta 2015 
soočajo s težavo prevelikega obsega OOTT, saj je v to območje zajet velik ravninski 
del, ki v osnovi predstavljajo orne površine, vendar so se s časom zatravinile. Po 
zadnjem povečanju obsega teh površin imajo status OOTT praktično celotne vasi, kar 
predstavlja dodaten problem pri zagotavljanju samooskrbe. S podobnimi težavami se 
soočajo tudi v Prekmurju na območju Goričkega, kar že močno vpliva tudi na 
tamkajšnjo demografsko sliko.  
 
Državni svet ugotavlja, da je bil v zadnjem času velik del kmetijskih zemljišč na 
območju občine Cerknica, vključno z njivami prve kategorije (najbolj kakovostne njive), 
podvržen ukrepu OOTT, pri čemer pa ključni deležniki, med njimi niti Notranjski regijski 
park, sploh niso bili povabljeni k sodelovanju pri določitvi območij OOTT. To pomeni, 
da so status OOTT dobila kmetijska zemljišča najvišjih bonitetnih razredov, ki so kot 
taka tudi obdavčena, z novo ureditvijo pa je njihova uporaba omejena zgolj na travinje, 
saj oranje in obdelave teh kmetijskih zemljišč, ki so zatravinjena že najmanj pet let, ni 
več dopustno. Posledično to pomeni veliko grožnjo za obstoj kmetijstva na teh 
območjih in s tem še večje siromašenje prehranske samooskrbe. Ob tem Državni svet 
izraža zaskrbljenost, saj odvzem statusa okoljsko občutljivega trajnega travinja 
praktično ni mogoč. Če kmet ne upošteva prepovedi spreminjanja statusa OOTT na 
svojih površinah, je sankcioniran iz naslova pogojenosti, pri čemer sankcija praviloma 
znaša 3 % od intervencij neposrednih plačil, hkrati pa mora spremenjeno površino 
zatraviti do oddaje zbirne vloge naslednje leto. Če tega ne stori, se sankcija stopnjuje 
zaradi ponavljanja. Pri tem Državni svet izpostavlja dejstvo, da zemljišča, ki sodijo pod 
ukrep OOTT, določa država članica EU in ne Evropska komisija. To pomeni, da so 
spremembe nedvomno mogoče, če obstaja nacionalni interes, kar večja samooskrba 
in s tem prehranska varnost zagotovo sta.     
 
Državni svet se je seznanil, da prepoved oranja tovrstnih kmetijskih površin predstavlja 
velik problem tudi za mlade prevzemnike, ki iz tega razloga tudi ne bodo mogli izpolniti 
poslovnih načrtov, izdelanih ob prevzemu kmetije. Državni svet tudi ugotavlja, da 
nezmožnost oranja predstavlja veliko težavo pri premoščanju karantenskih bolezni, saj 
tudi v tovrstnih primerih izjeme glede oranja niso dopustne. Kljub temu, da se npr. 
problematika majskega hrošča lahko rešuje ravno z oranjem, pa napadi škodljivcev ali 
divjadi ne predstavljajo izjem od prepovedi oranja. 
 
Državni svet ugotavlja, da je Kmetijska gozdarska zbornica Slovenije (KGZS) 
problematiko prevelikega obsega OOTT in enostranskega določanja površin že 
večkrat naslovila tudi na Zavod Republike Slovenije za varstvo narave, kjer se 
določajo OOTT površine. Na KGZS izpostavljajo pomen kmetijske pridelave hrane, žit 
in krme, kar se je še posebej izkazalo v času vojne v Ukrajini. Ukrepi, ki manjšajo orne 
površine, pa se od tega oddaljujejo.  
 
Državni svet izpostavlja, da prispevek kmetijstva za okolje, podnebje in biotsko 
raznovrstnost ni odločilen ter da je treba v prvi vrsti zaščititi nacionalni interes in 
zagotoviti prehransko varnost prebivalcev z večjo samooskrbo. Na tem mestu bi se 
bilo smotrno zgledovati po sosednji Avstriji. Državni svet se zaveda pomena 
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ohranjanja in varovanja okolja, k čemer naj bi pripomogli tudi ukrepi, kot je OOTT, 
vendar meni, da bi bilo smotrno OOTT izvajati na kmetijskih zemljiščih, ki niso orna, 
kot so npr. pašniki. 
 
Državni svet presenečajo podatki Ministrstva za naravne vire in prostor, da se kljub 
vsem okoljskim ukrepom, ki se že izvajajo, stanje biodiverzitete slabša. Ob tem se 
izpostavlja vprašanje, kdo in na kakšen način opravlja evalvacije stanja okolja in kje so 
te objavljene. Državni svet ugotavlja, da je Slovenija 2019 s strani Evropske komisije 
(EK) prejela uradni opomin zaradi upadanja populacij travniških vrst ptic in metulja 
barjanski okarček ter slabšanja stanja travniških habitatov in da se območja OOTT 
širijo na podlagi zahtev Evropske komisije, ki celo meni, da bi moralo biti pod ukrep 
OOTT zajeto celotno območje Nature 2000. Ohranjanje okoljsko občutljivega trajnega 
travinja naj bi pripomoglo k izboljšanju stanja. Vendar če ukrep OOTT do zdaj ni 
prinesel izboljšanja biodiverzitete, je na mestu vprašanje, zakaj se območje OOTT še 
dodatno širi in na ta način onemogoča kmetovanje. Državni svet poudarja, da so prav 
kmetje eden od ključnih skrbnikov okolja in poseljene kulturne krajine, ki poleg 
pridelave hrane omogoča tudi razvoj turizma. Zato bi bilo treba kmetijsko dejavnost, 
predvsem v luči prehranske varnosti, dodatno spodbujati, ne pa jo na vsakem koraku 
omejevati, tudi z nepotrebnimi birokratskimi ovirami.   
 
Državni svet opozarja, da širjenje območij OOTT pomeni veliko dodatnih in 
nepotrebnih ovir za slovensko kmetijstvo. Zmanjšujejo se možnosti razvoja kmetij, saj 
tovrstni ukrep onemogoča povečevanje njivskih površin in trajnih nasadov (npr. 
oljčnikov in vinogradov kot prilagajanje na podnebne spremembe), prav tako 
preprečuje ustrezno kolobarjenje, zaradi česar se povečujejo možnosti za razvoj 
bolezni, škodljivcev in plevelov (manjši pridelki ali povečana raba FFS). Vse to pa vodi 
v zmanjševanje že tako nizke prehranske samooskrbe, kar pa je v nasprotju z enim od 
ciljev Strateškega načrta skupne kmetijske politike 2023–2027 (SKP) – povečanje 
samooskrbe. Ob tem Državni svet prav tako opozarja, da se s širjenjem območij 
OOTT brez vednosti in soglasja lastnikov zemljišč, ki niti nimajo pravice do 
nadomestila (kot npr. nadomestilo na vodovarstvenih območjih), omejuje razpolaganje 
z lastninsko pravico na kmetijskih zemljiščih, kar je nedopustno.   
 
V javnosti se spodbuja večjo porabo hrane rastlinskega izvora, vendar je možnost 
pridelave, ob sočasnih ukrepih omejevanja ornih površin, znatno zmanjšana. Tovrstna 
okoljska politika pa vodi v še večjo prehransko odvisnost. Zato je izrednega pomena, 
da država ozavesti strateški interes prehranske samooskrbe in s tem prehranske 
varnosti ter ustrezno spodbuja razvoj in obstoj slovenskega kmetijstva, ki deluje v že 
tako omejenih naravnih danostih.« 
 
Predlog sklepov Državnega sveta je bil SPREJET (prisotnih 32 državnih svetnic 
in svetnikov, 26 jih je glasovalo ZA, 2 sta glasovala PROTI). 
 
S tem je bila 6.A točka dnevnega reda zaključena. 

* * * 
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7. točka dnevnega reda: 
 

 Predlog Sklepa o umiku Predloga zakona o ustanovitvi pokrajin (ZUPok), EPA 

157-IX, Predloga zakona o financiranju pokrajin (ZFPok), EPA 158-IX, in 

Predloga zakona o pokrajinah (ZPok), EPA 159-IX 

Vodenje seje v okviru te točke dnevnega reda je začasno prevzel podpredsednik 

Državnega sveta Matjaž Švagan. 

Pobudo državnega svetnika Marka Lotriča za sprejem sklepa o umiku so državne 
svetnice in svetniki prejeli po elektronski pošti 2. 2. 2023 s sklicem seje. 
 
Predlog sklepa sta obravnavali pristojna Komisija za lokalno samoupravo in regionalni 
razvoj ter Interesna skupina lokalnih interesov. Skupno poročilo komisije in interesne 
skupine z amandmajem k obrazložitvi predloga sklepa so državne svetnice in svetniki 
prejeli po elektronski pošti 2. 2. 2023. 
 
Vsebino pobude je predstavil pobudnik za sprejem sklepa Državnega sveta o umiku 
pokrajinske zakonodaje, državni svetnik Marko Lotrič. 
 
Skupno poročilo pristojne Komisije za lokalno samoupravo in regionalni razvoj ter 
Interesne skupine lokalnih interesov ter predloženi amandma je predstavil državni 
svetnik Milan Ozimič. 
 
Razpravljal je državni svetnik Tomaž Horvat, ki je predstavil tudi stališče Interesne 
skupine negospodarskih dejavnosti. 
 
Pred glasovanjem je svoj glas obrazložil Leopold Pogačar. 
 
Predsednik Državnega sveta je najprej dal na glasovanje naslednji Amandma 
Interesne skupine lokalnih interesov in Komisije za lokalno samoupravo in regionalni 
razvoj k obrazložitvi Predloga Sklepa o umiku Predloga zakona o ustanovitvi pokrajin 
(ZUPok), EPA 157-IX, Predloga zakona o financiranju pokrajin (ZFPok), EPA 158-IX, 
in Predloga zakona o pokrajinah (ZPok), EPA 159-IX: 
 
»Zadnji odstavek obrazložitve k Predlogu Sklepa o umiku Predloga zakona o 
ustanovitvi pokrajin (ZUPok), EPA 157-IX, Predloga zakona o financiranju pokrajin 
(ZFPok), EPA 158-IX, in Predloga zakona o pokrajinah (ZPok), EPA 159-IX, iz 
zakonodajne procedure, se spremeni tako, da se glasi: 
 
»Po opravljenih dodatnih usklajevanjih glede vsebine pokrajinske zakonodaje bo 
Državni svet v skladu s svojo ustavno pristojnostjo iz 97. člena Ustave Republike 
Slovenije (Uradni list RS, št. 33/91-I, 42/97 – UZS68, 66/00 – UZ80, 24/03 – UZ3a, 47, 
68, 69/04 – UZ14, 69/04 – UZ43, 69/04 – UZ50, 68/06 – UZ121,140,143, 47/13 – 
UZ148, 47/13 – UZ90,97,99, 75/16 – UZ70a in 92/21 – UZ62a) ponovno odločal o 
vložitvi predlogov pokrajinske zakonodaje v zakonodajno proceduro septembra 
2023.« 
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Amandma Interesne skupine lokalnih interesov in Komisije za lokalno 
samoupravo in regionalni razvoj je bil SPREJET (prisotnih 39 državnih svetnic in 
svetnikov, 34 jih je glasovalo ZA, 3 so glasovali PROTI). 
 
Predsednik Državnega sveta je dal na glasovanje naslednji predlog sklepa Državnega 
sveta, skupaj s sprejetim amandmajem: 
 
»Državni svet Republike Slovenije je na 3. seji 15. 2. 2023, na podlagi 67. člena 
Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, št. 70/08, 73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 
55/20, 123/20 in 67/22), sprejel  
 

S KLE P ,  
 
da na podlagi prvega odstavka 118. člena Poslovnika Državnega zbora (Uradni list 
RS, št. 92/07–UPB, 105/10, 80/13, 38/17, 46/20, 105/21–odl. US in 111/21) iz 
zakonodajne procedure umika: 
 
 
 

 Predlog zakona o ustanovitvi pokrajin (ZUPok), EPA 157-IX,  

 Predlog zakona o financiranju pokrajin (ZFPok), EPA 158-IX, in  

 Predlog zakona o pokrajinah (ZPok), EPA 159-IX. 
 

Obrazložitev: 
 

Državni svet je na pobudo državnega svetnika Alojza Kovšce na 53. seji 6. 7. 2022 
sprejel in v zakonodajni postopek vložil naslednje zakonodajne iniciative: Predlog 
zakona o ustanovitvi pokrajin (ZUPok), EPA 157-IX, Predlog zakona o financiranju 
pokrajin (ZFPok), EPA 158-IX in Predlog zakona o pokrajinah (ZPok), EPA 159-IX.  
 
Predlogi zakonov so trenutno v fazi druge obravnave v Državnem zboru. Ker so 
vsebinsko povezani s Predlogom zakona o spremembah in dopolnitvah Zakona o 
lokalnih volitvah (ZLV-K) – druga obravnava, EPA 18-IX, se bo njihova obravnava v 
skladu s 117. členom Poslovnika Državnega zbora (Uradni list RS, št. 92/07 – uradno 
prečiščeno besedilo, 105/10, 80/13, 38/17, 46/20, 105/21– odl. US in 111/21; v 
nadaljevanju: PoDZ-1) začela po končanem zakonodajnem postopku v zvezi z ZLV-K, 
EPA 18-IX. Slednji se je zaključil na 6. seji Državnega zbora 27. 1. 2023. Posledično 
se predvideva, da bodo zgoraj navedeni predlogi zakonov, ki urejajo pokrajine in jih je 
v obravnavo Državnemu zboru predložil Državni svet, obravnavani na seji Državnega 
zbora marca 2023.  
 
Predlogi treh zakonov, ki urejajo pokrajine, so bili pripravljeni in vloženi v zakonodajno 
proceduro v okviru prejšnjega – VI. mandata Državnega sveta. Vlada Republike 
Slovenije je k predloženim predlogom zakonov podala negativna mnenja, iz pripomb 
posameznih lokalnih skupnosti in ostalih deležnikov pa izhaja, da bi bilo treba 
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ustreznost določenih konceptov oz. posameznih predlaganih rešitev ponovno 
pretehtati.   
 
Predlogi zakonov, v pripravo katerih je bilo vloženega ogromno truda, predstavljajo 
dobro osnovo za nadaljevanje procesa ustanovitve pokrajin, a bi bilo pred končnim 
odločanjem v Državnem zboru treba o ureditvi odprtih vprašanj smotrno opraviti 
dodatna posvetovanja in analize predloženih zakonskih rešitev tako v okviru 
Državnega sveta kot tudi z drugimi ključnimi deležniki (npr. Vlada Republike Slovenije, 
poslanci Državnega zbora, reprezentativna združenja občin, strokovna javnost itd.).  
 
V skladu s 118. členom Poslovnika Državnega zbora ima Državni svet kot predlagatelj 
možnost umakniti predloge zakonov iz zakonodajnega postopka do začetka 
obravnave na seji matičnega delovnega telesa Državnega zbora.   
 
Na podlagi navedenega Državni svet umika predloge zakonov iz zakonodajnega 
postopka. Zaradi njihove neločljive povezanosti se predlaga umik vseh treh predlogov 
zakonov hkrati. 
 
Po opravljenih dodatnih usklajevanjih glede vsebine pokrajinske zakonodaje bo 
Državni svet v skladu s svojo ustavno pristojnostjo iz 97. člena Ustave Republike 
Slovenije (Uradni list RS, št. 33/91-I, 42/97 – UZS68, 66/00 – UZ80, 24/03 – UZ3a, 47,  
 
 
68, 69/04 – UZ14, 69/04 – UZ43, 69/04 – UZ50, 68/06 – UZ121,140,143, 47/13 – 
UZ148, 47/13 – UZ90,97,99, 75/16 – UZ70a in 92/21 – UZ62a) ponovno odločal o 
vložitvi predlogov pokrajinske zakonodaje v zakonodajno proceduro septembra 2023.« 
 
Predlog sklepa Državnega sveta skupaj s sprejetim amandmajem je bil SPREJET 
(prisotnih 39 državnih svetnic in svetnikov, 30 jih je glasovalo ZA, 3 so glasovali 
PROTI). 
 

S tem je bila 7. točka dnevnega reda zaključena. 

* * * 

8. točka dnevnega reda: 
 

 Predlog Sklepa o povračilih stroškov članom Državnega sveta Republike 
Slovenije 

 
Pobudo Mandatno-imunitetne komisije za sprejem sklepa so državne svetnice in 
svetniki prejeli po elektronski pošti 14. 2. 2023. 
 
Vsebino predloga sklepa je predstavil državni svetnik Jože Smole. 
 
Predsednik Državnega sveta je dal na glasovanje naslednji predlog sklepa: 
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»Državni svet Republike Slovenije je na 3. seji dne 15. 2. 2023, na podlagi prvega 
odstavka 66. ter 67. člena Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, št. 70/08, 
73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 55/20, 123/20, 67/22) sprejel  
 
 

S K L E P  
O POVRAČILIH STROŠKOV  

ČLANOM DRŽAVNEGA SVETA REPUBLIKE SLOVENIJE 
 
 

1. člen 
 

Člani Državnega sveta Republike Slovenije imajo pravico do povračila potnih stroškov, 
stroškov dnevnic in regresa za prehrano v skladu z veljavnimi predpisi in drugih 
dokumentiranih stroškov v skladu s tem sklepom. 
 
Za potovanja v tujino v okviru mednarodnega sodelovanja so člani Državnega sveta 
Republike Slovenije upravičeni do povračila stroškov dnevnice in potnih stroškov v 
skladu z veljavnimi predpisi in drugih dokumentiranih stroškov v skladu s tem sklepom. 
 
Povračila stroškov iz prvega in drugega odstavka tega člena se do višine, določene v 
predpisu, ki ureja davčno obravnavo povračil stroškov v zvezi z delom in z dela, 
izplačujejo v neto znesku. 
 

2. člen 
 
Člani Državnega sveta Republike Slovenije imajo pravico do povračila stroškov za pot 
na delo in z dela: 

1. za udeležbo na sejah Državnega sveta, njegovih komisij, interesnih skupin ter 
kolegija Državnega sveta, ki potekajo v kraju sedeža Državnega sveta, 

2. za udeležbo na sejah kolegija Državnega zbora, sejah Državnega zbora in 
njegovih delovnih teles, kadar se jih udeležijo kot poročevalci v imenu Državnega 
sveta, njegovih komisij ali interesnih skupin, 

3. ko opravljajo naloge predstavnika Državnega sveta pri delu organizacij, institucij 
in delovnih skupin, v katere so imenovani, kadar te seje potekajo v kraju sedeža 
Državnega sveta, 

4. ko se v funkciji člana Državnega sveta udeležujejo dogodkov, ki jih organizira 
Državni svet (npr. posvet) in potekajo v kraju sedeža Državnega sveta, 

5. ko se v funkciji člana Državnega sveta udeležujejo dogodkov, ki jih pripravi 
Državni zbor ali drug državni organ, in potekajo v kraju sedeža Državnega sveta, 

6. ko se v funkciji člana Državnega sveta udeležujejo drugih dogodkov, ki potekajo 
v kraju sedeža Državnega sveta, 

7. za stike z volilno bazo; za stik z volilno bazo šteje sestanek s predstavniki 
organizacij oziroma lokalnih skupnosti, ki pri volitvah v Državni svet volijo svoje 
predstavnike.     
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Kadar je na isti dan več dogodkov iz prejšnjega odstavka tega člena, se potne stroške 
obračuna samo enkrat.   
 
Do povračila stroškov udeležbe na dogodkih iz 5. in 6. točke prejšnjega odstavka tega 
člena so člani Državnega sveta upravičeni ob predložitvi vabila na dogodek in pisne 
odobritve sekretarja Državnega sveta. Za pisno odobritev šteje tudi odobritev po 
elektronski pošti. 
 
Do stroškov iz 7. točke prejšnjega odstavka tega člena so člani Državnega sveta 
upravičeni ob predložitvi poročila, v katerem morajo biti navedeni kraj in čas trajanja 
sestanka, tema sestanka in organizacije ali lokalne skupnosti, katerih predstavniki so 
se sestanka udeležili.  
 

3. člen 
 
Člani Državnega sveta Republike Slovenije imajo pravico do povračila stroškov v zvezi 
s službeno potjo za:  

1. udeležbo na sejah in dogodkih iz 1. do 6. točke prvega odstavka prejšnjega člena 
izven kraja sedeža Državnega sveta, 

2. udeležbo na sejah in dogodkih v tujini, ki se jih član Državnega sveta udeleži kot 
predstavnik Državnega sveta. 

 
4. člen 

 
Članom Državnega sveta pripada regres za prehrano, kadar čas trajanja vseh 
dogodkov istega dne znaša skupaj najmanj 4 ure.  
 
 
V primeru zunanjih dogodkov, ki jih ne organizira Državni svet, članom Državnega 
sveta ne pripada povračilo regresa za prehrano.  
 
Izplačilo regresa za prehrano in izplačilo dnevnice na podlagi 3. člena tega sklepa se 
medsebojno izključujeta. 
 

5. člen 
 
Člani Državnega sveta imajo pravico do povračila dokumentiranih stroškov parkiranja 
v zvezi z opravljanjem funkcije na dogodkih, navedenih v prvem odstavku 2. člena in v 
3. členu tega sklepa.  

6. člen 
 

Z dnem uveljavitve tega sklepa preneha veljati Sklep o povračilih stroškov članov 
Državnega sveta Republike Slovenije (št. 111-02/90-1 z dne 12. 3. 2003, št. 111-
02/90-2 z dne 23. 1. 2008 in št. 111-01/09-3 z dne 3. 7. 2012).  
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7. člen 
 
Ta sklep začne veljati naslednji dan po sprejemu, uporablja pa se za povračila 
stroškov, ki so nastali od 1. 12. 2022 naprej.« 
  
Predlog sklepa Državnega sveta je bil SPREJET (prisotnih 38 državnih svetnic in 
svetnikov, 30 jih je glasovalo ZA, nihče ni glasoval PROTI). 
 

* * * 

Ker so bile izčrpane vse točke dnevnega reda, je predsednik Državnega sveta zaključil 
3. sejo Državnega sveta Republike Slovenije in se zahvalil državnim svetnicam in 
svetnikom za sodelovanje, ter napovedal, da bo naslednja redna seja Državnega 
sveta v sredo, 15. marca 2023. 
 
 
 
mag. Monika Kirbiš Rojs                                       Marko Lotrič 
sekretarka         predsednik 
                                                                                          
 
 
 
 
 
Zapisala: Marina Petrović  
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